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WYDZIAŁ FILOLOGICZNY 

• Dr hab. MAŁGORZATA KOMŻA, prof. nadzw. 
- dyrektor Instytutu Bibliotekoznawstwa 
• Dr hab. A N N A MICHOŃSKA-STADNIK , prof. nadzw. 
- dyrektor Instytutu Filologii Angielskiej 
• Prof. dr hab. EUGENIUSZ TOMICZEK, prof. nadzw. 
- dyrektor Instytutu Filologii Germańskiej 
• Prof. dr hab. JANINA ŁAWIŃSKA-TYSZKOWSKA, prof. nadzw. 
- dyrektor Instytutu Filologii Klasycznej i Kultury Antycz-
nej 
• Prof. dr hab. J A N MIODEK , prof. nadzw. 
- dyrektor Instytutu Filologii Polskiej 
• Dr hab. ALEKSANDER LABUDA , prof. nadzw. 
- dyrektor Instytutu Filologii Romańskiej 
• Prof. dr hab. TADEUSZ KLIMOWICZ, prof. zwycz. 
- dyrektor Instytutu Filologii Słowiańskiej 
• Dr hab. STEFAN KIEDROŃ , prof. nadzw. 
- kierownik Katedry Filologii Niderlandzkiej im. Erazma 
z Rotterdamu 

WYDZIAŁ N A U K HISTORYCZNYCH I PEDAGOGICZNYCH 

• Dr hab. J A N WRABEC , prof. nadzw. 
- dyrektor Instytutu Historii Sztuki 
• Prof. dr hab. WOJCIECH WRZESIŃSKI , prof. zwycz. 
- dyrektor Instytutu Historycznego 
• Dr hab. STEFANIA WALASEK , prof. nadzw. 
- dyrektor Instytutu Pedagogiki 
• Dr hab. STANISŁAW WITKOWSKI, prof. nadzw. 
- dyrektor Instytutu Psychologii 
• Prof. dr hab. ZBIGNIEW BAGNIEWSKI, prof. zwycz. 
- kierownik Katedry Archeologii 
• Dr hab. ADAM PALUCH , prof. nadzw. 
- pełnomocnik Rektora ds. organizacyjnych, naukowych i 
dydaktycznych w Katedrze Etnologii 
• Dr hab. STEFAN BEDNAREK , prof. nadzw. 
- kierownik Katedry Kulturoznawstwa 

WYDZIAŁ PRAWA I ADMINISTRACJI 

• Prof. dr hab. ALFRED KONIECZNY, prof. zwycz. 
- dyrektor Instytutu Historii Państwa i Prawa 
• Prof. dr hab. BARBARA ADAMIAK , prof. nadzw. 
- dyrektor Instytutu Nauk Administracyjnych 
• Prof. dr hab. LEON OLSZEWSKI, prof. nadzw. 
- dyrektor Instytutu Nauk Ekonomicznych 
• Prof. dr hab. HERBERT SZURGACZ, prof. nadzw. 
- dyrektor Instytutu Prawa Cywilnego 
• Prof. dr hab. ZDZISŁAW KEGEL , prof. zwycz. 
- kierownik Katedry Kryminalistyki 
• Prof. dr hab. ZOFIA ŚWIDA , prof. nadzw. 
- kierownik Katedry Postępowania Karnego 
• Prof. dr hab. LESZEK BOGUNIA , prof. nadzw. 
- kierownik Katedry Prawa Karnego Wykonawczego 
• Prof. dr hab. TOMASZ KACZMAREK, prof. zwycz. 
- kierownik Katedry Prawa Karnego Materialnego 
• Prof. dr hab. MAREK BOJARSKI , prof. zwycz. 
- kierownik Katedry Prawa o Wykroczeniach i Karnego 
Skarbowego 
• Prof. dr hab. ZYGFRYD SIWIK , prof. nadzw. 

- kierownik Katedry Kryminologii i Prawa Karnego Go-
spodarczego 
• Prof. dr hab. KAROL JOŃCA , prof. zwycz. 
- kierownik Katedry Doktryn Politycznych i Prawnych 
• Prof. dr hab. KAZIMIERZ DZIAŁOCHA, prof. zwycz. 
- kierownik Katedry Prawa Konstytucyjnego 
• Dr hab. KRZYSZTOF WÓJTOWICZ, prof. nadzw. 
- kierownik Katedry Prawa Międzynarodowego i Europej-
skiego 
• Prof. dr hab. STANISŁAW KAŹMIERCZYK, prof. zwycz. 
- kierownik Katedry Teorii i Filozofii Prawa 

WYDZIAŁ FIZYKI I ASTRONOMII 

• Prof. dr hab. HENRYK CUGIER , prof. nadzw. 
- dyrektor Instytutu Astronomicznego 
• Dr hab. ZBIGNIEW CZAPLA, prof. nadzw. 
- dyrektor Instytutu Fizyki Doświadczalnej 
• Prof. dr hab. JERZY LUKIERSKI, prof. zwycz. 
- dyrektor Instytutu Fizyki Teoretycznej 

WYDZIAŁ N A U K PRZYRODNICZYCH 

• Prof. dr hab. ANTONI POLANOWSKI - prof. zwycz. 
- dyrektor Instytutu Biochemii i Biologii Molekularnej 
• Prof. dr hab. BEATA ZAGÓRSKA-MAREK , prof. nadzw. 
- dyrektor Instytutu Botaniki 
• Prof. dr hab. J A N ŁOBODA , prof. zwycz. 
- dyrektor Instytutu Geograficznego 
• Prof. dr hab. STANISŁAW UŁASZEWSKI , prof. nadzw. 
- dyrektor Instytutu Mikrobiologii 
• Prof. dr hab. MICHAŁ SACHANBIŃSKI, prof. zwycz. 
- dyrektor Instytutu Nauk Geologicznych 
• Dr hab. MARIA OGIELSKA , prof. nadzw. 
- dyrektor Instytutu Zoologicznego 

WYDZIAŁ N A U K SPOŁECZNYCH 

• Prof. dr hab. MARIAN WOLAŃSKI , prof. zwycz. 
- dyrektor Instytutu Badań Niemcoznawczych i Europej-
skich 
• Prof. dr hab. KAROL BAL , prof. zwycz. 
- dyrektor Instytutu Filozofii 
• Dr hab. TERESA ŁOŚ-NOWAK , prof. nadzw. 
- dyrektor Instytutu Politologii 
• Dr hab. WOJCIECH SITEK , prof. nadzw. 
- dyrektor Instytutu Socjologii 
• Prof. dr hab. J A N ZYGMUNT, prof. nadzw. 
- kierownik Katedry Logiki i Metodologii Nauk 

WYDZIAŁ CHEMII 

• Dr hab. KRYSTYNA BUKIETYŃSKA-SŁOPECKA , prof. nadzw. 
- kierownik Zakładu Analizy Instrumentalnej 
• Prof. dr hab. JANINA SKRZYPIEC-LEGENDZIEWICZ, prof. 
nadzw. 
- kierownik Zakładu Chemii Analitycznej 
• Prof. dr hab. HENRYK KOZŁOWSKI, prof. zwycz. 
- kierownik Zakładu Chemii Bionieorganicznej 
• Prof. dr hab. PIOTR SOBOTA, prof. zwycz. 
- kierownik Zakładu Chemii dla Przyrodników 
• Prof. dr hab. ADOLF KISZ A, prof. zwycz. 
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- kierownik Zakładu Chemii Fizycznej 
• Prof. dr hab. FLOR IA N P R U C H N I K , prof. zwycz. 
- kierownik Zakładu Chemii i Ochrony Środowiska 
• Prof. dr hab. J Ó Z E F ZIÓŁKOWSKI , prof. zwycz. 
- kierownik Zakładu Chemii Nieorganicznej 
• Prof. dr hab. IGNACY S I E M I O N , prof. zwycz. 
- kierownik Zakładu Chemii Organicznej 
• Dr hab. ZOFIA M I E L K E , prof. nadzw. 
- kierownik Zakładu Chemii Teoretycznej i Fizyki Che-
micznej 
• Prof. dr hab. JERZY MROZIŃSKI , prof. zwycz. 
- kierownik Zakładu Dydaktyki Chemii 
• Prof. dr hab. JERZY HAWRANEK , prof. zwycz. 
- kierownik Zakładu Elektronicznych Technik Obliczenio-

wych 
• Prof. dr hab. T A D E U S Z GLOWIAK , prof. zwycz. 
- kierownik Zakładu Krystalografii 
• Dr hab. M I K O Ł A J R U D O L F , prof. nadzw. 
- kierownik Zakładu Podstaw Chemii 
• Prof. dr hab. J A N U S Z DROŻDŻYŃSKI , prof. nadzw. 
- kierownik Zakładu Technologii Chemicznej 

W Y D Z I A Ł M A T E M A T Y K I I I N F O R M A T Y K I 

• Prof. dr hab. A N D R Z E J H U L A N I C K I , prof. zwycz. 
- dyrektor Instytutu Matematycznego 
• Prof. dr hab. LESZEK PACHOLSKI , prof. zwycz. 
- dyrektor Instytutu Informatyki 

PERSONALIA 

• Prof. R O M U A L D G E L L E S , rektor Uniwersytetu Wrocław-
skiego, został wybrany na przewodniczącego Kolegium 
Rektorów Uczelni Wrocławia i Opola. Wiceprzewodniczą-
cym został prof. Andrzej Mulak, rektor Politechniki Wro-
cławskiej. 
• Prof. ANDRZEJ WITKOWSKI , prorektor ds. nauczania UWr., 
został desygnowany przez Senat UWr. na przedstawicie-
la naszej uczelni w Uniwersyteckiej Komisji Akredyta-
cyjnej. 
• Prof. A N D R Z E J WITKOWSKI został wybrany podczas XVII 
Zjazdu Polskiego Towarzystwa Zoologicznego na członka 
honorowego tego Towarzystwa. 

CZŁONKOWIE KONFERENCJI REKTORÓW UNIWERSYTETÓW 

POLSKICH NA KADENCJĘ 1 9 9 9 - 2 0 0 2 

• Prof. S T E F A N J U R G A - rektor Uniwersytetu im. A. Mic-
kiewicza w Poznaniu, przewodniczący KRUP 
• Prof. T A D E U S Z SŁAWEK - rektor Uniwersytetu Śląskiego, 
wiceprzewodniczący KRUP 
• Prof. M A R C I N P L I Ń S K I - rektor Uniwersytetu Gdańskie-
go, wiceprzewodniczący KRUP 
• Ks. prof. R O M A N BARTNICKI - rektor Uniwersytetu Kar-
dynała St. Wyszyńskiego w Warszawie 
• Prof. ZDZISŁAW CHMIELEWSKI - rektor Uniwersytetu Szcze-
cińskiego 
• Prof. R O M U A L D G E L L E S - rektor Uniwersytetu Wrocław-
skiego 
• Prof. RYSZARD GÓRECKI - rektor Uniwersytetu Warmiń-
sko-Mazurskiego w Olsztynie 
• Prof. M A R I A N HARASIMIUK - rektor Uniwersytetu M . Cu-
rie-Skłodowskiej w Lublinie 
• Prof. A D A M JAMRÓZ - rektor Uniwersytetu w Białymsto-
ku 
• Prof. J A N KOPCEWICZ - rektor Uniwersytetu Mikołaja 
Kopernika w Toruniu 
• Prof. STANISŁAW LISZEWSKI - rektor Uniwersytetu Łódz-
kiego 
• Prof. STANISŁAW S . N I C I E J A - rektor Uniwersytetu Opol-
skiego 
• Ks.bp prof. T A D E U S Z P I E R O N E K - rektor Papieskiej Aka-
demii Teologicznej w Krakowie 
• Ks.prof. A N D R Z E J SZOSTEK - rektor Katolickiego Uniwer-
sytetu Lubelskiego 

• Prof. PIOTR W Ę G L E Ń S K I - rektor Uniwersytetu Warszaw-
skiego 
• Prof. FRANCISZEK ZIEJKA - rektor Uniwersytetu Jagiel-
lońskiego 
• prof. M A R E K KRĘGLEWSKI, U A M - Sekretarz K R U P 

CZŁONKOWIE R A D Y UŻYTKOWNIKÓW WROCŁAWSKIEJ 

AKADEMICKIEJ SIECI KOMPUTEROWEJ NA KADENCJĘ 1 9 9 9 - 2 0 0 2 

• Dr hab. LESZEK BORZEMSKI , PAN O/Wrocław 
• Płk J A N CIEĆKIEWICZ , Wyższa Szkoła Oficerska 
• Prof. J Ó Z E F DZIECHCIARZ , Akademia Ekonomiczna 
• Prof. A N T O N I J A N U S Z , Akademia Wychowania Fizyczne-
go 
• Prof. M A R I A N K L I N G E R , Akademia Medyczna 
• Prof. GRZEGORZ KURZYŃSKI , Akademia Muzyczna 
• Ks.doc. PIOTR LISZKA , Papieski Fakultet Teologiczny 
• Prof. S T E F A N PASZKOWSKI , Instytut Niskich Temperatur 
i Badań Strukturalnych PAN 
• Prof. J A C E K SZEWCZYK , Akademia Sztuk Pięknych 
• Prof. J Ó Z E F SZLACHTA , Akademia Rolnicza 
• Prof. J A N ZARZYCKI, Ś Z K RU W A S K , Wrocławskie To-
warzystwo Naukowe 
• Prof. JERZY ZDANOWSKI , Politechnika Wrocławska 
• Prof. JÓZEF J . ZIÓŁKOWSKI , Uniwersytet Wrocławski 
• Dr A N T O N I ZWIEFKA , Instytut Immunologii i Terapii Do-
świadczalnej PAN 

Wrocławska Akademicka Sieć Komputerowa (WASK) 
jest miejską siecią komputerową, stosującą połączenia 
światłowodowe do uzyskania dostępu do zasobów siecio-
wych komputerów dużej mocy obliczeniowej (KDMO), opro-
gramowania, baz danych, specjalizowanych urządzeń wej-
ścia-wyjścia, itp. Jest ona połączona z krajową Nauko-
wą i Akademicką Siecią Komputerową (NASK), a także 
z innymi sieciami o zasięgu europejskim i światowym. 
WASK i KDMO służy naukowym i akademickim insty-
tucjom działającym we Wrocławiu. 

W skład Rady Użytkowników wchodzą prorektorzy 
ds. nauki uczelni wrocławskich oraz osoby delegowane 
przez pozostałych sygnatariuszy powołania WASK. Rada 
Użytkowników pełni rolę opiniodawczą i kontrolną w sto-
sunku do jednostki wiodącej, tj. Politechniki Wrocław-
skiej, w zakresie m.in. projektów inwestycji, wniosków o 
dofinansowanie i sprawozdań finansowych. 
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• Akademia Teologii Katolickiej w Warszawie rozpo-
częła nowy rok akademicki jako Uniwersytet Katolicki 
im. kard. Stefana Wyszyńskiego. Będzie to najmniejszy 
polski uniwersytet pod względem liczby wydziałów, ofe-
rowanych kierunków studiów, kadry i liczby studentów. 
Rektorem uczelni jest ks.prof. Roman Bartnicki. 
• Uniwersytet Warmińsko-Mazurski w Olsztynie, ko-
lejny polski uniwersytet, został utworzony z trzech uczel-
ni akademickich: Akademii Rolniczo-Technicznej, Wy-
ższej Szkoły Pedagogicznej i Warmińskiego Instytutu Te-
ologicznego. Wśród dwunastu wydziałów uczelni jest Wy-
dział Teologiczny oraz wydziały humanistyczne, technicz-
ne i rolnicze. Minister mianował na stanowisko rektora 
tej uczelni na jeden rok - prof. Ryszarda Góreckiego. 
• Wyższa Szkoła Pedagogiczna im. Komisji Edukacji 
Narodowej w Krakowie stała się Akademią Pedagogicz-
ną. 
• Wyższa Szkoła Rolniczo-Pedagogiczna w Siedlcach 
została przemianowana na Akademię Podlaską. 
• Szermierz z uniwersyteckiej fontanny otrzymał trzy-
nastą z kolei szpadę, tym razem od studentów Akade-
mii Wychowania Fizycznego. Poprzednie ginęły tuż po 
założeniu. Teraz będą ją strzec studenci. Pomysłodawcą 
podarowania szpady, wykonanej z elementów szpad spor-
towych przez płatnerzy Piotra Samosieja i Henryka Ga-
wera, był dr Henryk Nawara z Katedry Sportu AWF. 

Szpadę włożył do ręki 
Szermierza student 
Łukasz Paluszczak, 
srebrny medalista w 
szermierce na tego-
rocznej uniwersja-
dzie w Palmie, na 
Majorce. Autorem 
rzeźby z brązu przed-
stawiającej nagiego 
młodzieńca wsparte-
go na szpadzie i 
ustawionego na coko-
le pośrodku fontanny, 
przy gmachu głów-
nym Uniwersytetu, 
jes t Hugo Lederer 
(1871 - 1940). Posąg 
Szermierza został 
odsłonięty 26 listopada 1904 roku w osiem lat po przy-
krej przygodzie jaką przeżył jego autor, przybywszy na 
studia do Wrocławia. Podstępnie spojony przez żaków, 
zastawił w grze w karty ubranie, które przegrał, pozo-
stając jedynie ze szpadą, oznaką szlacheckiego stanu. 
Tę rzeźbę dedykował żakom na przestrogę ... 

NOMINACJE* DOKTORATY 
• NAGRODY • GRATULACJE • WYRÓŻNIENIA 

• Stanowisko profesora zwyczajnego w Uniwersytecie Wrocławskim otrzymali 
prof.dr hab.inż. TATIANA BOCHEŃSKA Z Instytutu Nauk Geologicznych 
prof.dr hab. ANDRZEJ WITKOWSKI Z Muzeum Przyrodniczego, prorektor ds. nauczania UWr. 

O Stopień naukowy doktora otrzymali 
7 września 1999 

mgr BEATA GUBERNATOR Z Instytutu Biochemii i Biologii Molekularnej 
dr nauk biologicznych w zakresie biochemii, na podstawie pracy 
Badania białka Rieskiego z roślin wyższych. Ekspresja w Escherichia coli, rekonstrukcja in vitro 
centrum żelazowo-siarkowego typu 2Fe2S. 
Promotor: dr hab. Andrzej Szczepaniak 

10 września 1999 
mgr JAROSŁAW KRÓLICZEWSKI Z Instytutu Biochemii i Biologii Molekularnej 
dr nauk biologicznych w zakresie biochemii, na podstawie pracy 
Struktura kompleksu cytochrom b6f. Rekonstrukcja in vitro cytochromu b6 z apobiałka ekspresjonowanego 
w Escherichia coli, oddziaływanie z błoną bakteryjną. 
Promotor: dr hab. Andrzej Szczepaniak 

23 września 1999 
mgr DARIUSZ NOWAKOWSKI, doktorant z Instytutu Zoologicznego 
dr nauk biologicznych w zakresie biologii, na podstawie pracy 
Morfologia tkanki kostnej czwartorzędowych ssaków drapieżnych z Masywu Śnieżnika Kłodzkiego. 
Promotor: dr hab. Teresa Wiszniowska, prof. nadzwyczajny UWr. 

28 września 1999 
mgr A N N A BARBARA BURZYŃSKA, doktorantka z Instytutu Filologii Polskiej 
dr nauk humanistycznych w zakresie językoznawstwa stosowanego, na podstawie pracy 
Glottodydaktyczne aspekty relacji "język a kultura" w nauczaniu języka polskiego jako obcego. 
Promotor: prof.dr hab. Janusz Anusiewicz 
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mgr MAŁGORZATA MISIAK Z Instytutu Filologii Polskiej 
dr nauk humanistycznych w zakresie językoznawstwa, na podstawie pracy 
Ekologia języka Łemków jako języka mniejszościowego. 
Promotor: prof.dr hab. Bogdan Siciński 

O Kategorie przyznane przez KBN wydziałom UWr. 
w 1999r. 
• Wydział Chemii - kat. I 
• Wydział Matematyki i Informatyki - kat. I 
• Wydział Nauk Historycznych i Pedagogicznych - kat. I 
• Wydział Filologiczny - kat. II 
• Wydział Nauk Społecznych - kat. II 
• Wydział Fizyki i Astronomii 

Instytut Fizyki Teoretycznej - kat. II 
Instytut Fizyki Doświadczalnej - kat. II 
Instytut Astronomiczny - kat. III 

• Wydział Prawa i Administracji - kat. IV 
Od kategorii przyznanej przez KBN zależy w znacz-

nym stopniu wysokość dotacji z KBN na działalność sta-
tutową, z której korzystają instytuty i zakłady poszcze-
gólnych wydziałów. 

O Nagrody Ministra Edukacji Narodowej wręczo-
ne podczas uroczystej inauguracji nowego roku aka-
demickiego 1999/2000 
Nagrody indywidualne 
• prof, dr hab. BARBARA BAZIELICH Z Katedry Etnologii 
- za monografię: Stroje ludowe narodów europejskich. Część 
III. Stroje ludowe Europy Południowej i Zachodniej 
• prof, dr hab. ALFRED KONIECZNY Z Instytutu Historii 
Państwa i Prawa 
- za monografię: Śląsk a wojna powietrzna 1940 - 1944 
• dr JACEK DZIUBAŃSKI Z Instytutu Matematycznego 
- za 4 prace dotyczące różnorodnych aspektów analizy 
harmonicznej. 

Nagrody za rozprawy habilitacyjne 
• dr hab. MATEUSZ GOLIŃSKI z Instytutu Historycznego 
- za pracę: Socjotopografia późnośredniowiecznego Wro-
cławia (przestrzeń - podatnicy - rzemiosło) 
• dr hab. MARIUSZ ORION JĘDRYSEK z Instytutu Nauk Ge-
ologicznych 
- za pracę: Spatial and temporal variations in carbon 
isotope ratio of early-diagenetic methane from freshwater 
sediments: methanogenic pathways. 
• dr hab. ANDRZEJ PIGULSKI z Instytutu Astronomicznego 
- za pracę: Gwiazdy zmienne w gromadach otwartych i 
asocjacjach OB. 
• dr hab. BOŻENA ROZWADOWSKA z Instytutu Filologii An-
gielskiej 
- za pracę: Towards a Unified Theory of Nominaliza-
tions. External and Internal Eventualities. 
• prof, dr hab. RYSZARD RÓŻANOWSKI Z Instytutu Filozofii 
- za pracę: Pasaże Waltera Benjamina. Studium myśli. 

Nagrody za rozprawy doktorskie 
• dr ROBERT BRYL Z Instytutu Fizyki Doświadczalnej 
- za pracę: Oddziaływanie wody z powierzchnią emiterów 
polowych - dyfuzja powierzchniowa. 
• dr GRZEGORZ WILCZYŃSKI , doktorant z Wydziału Nauk 
Przyrodniczych 

- za pracę: Klonowanie i sekwencjonowanie izoform biał-
ka 14-3-3 z ziemniaków transgenicznych. 
• dr JACEK WOJACZYŃSKI Z Zakładu Podstaw Chemii 
- za pracę : Wpływ asymetrycznego podstawienia rui struk-
turę molekularną, elektronową i reaktywność modyfiko-
wanych metalotetraenyloporfiryn. 

Nagrody zespołowe 
Zespół chemików: 

• prof. dr hab. TADEUSZ GŁOWIAK 

• prof. dr hab. JÓZEF J . ZIÓŁKOWSKI 

• prof. dr hab. JERZY MROZIŃSKI 

• prof. dr hab. TERESA SZYMAŃSKA-BUZAR 

• d r h a b . ZOFIA RZĄCZYŃSKA 

• d r WIESŁAWA WOŁODKIEWICZ 

• m g r RENATA MROZEK 

• d r MAREK WIŚNIEWSKI 

- za cykl 27 prac na temat: Struktura krystaliczna i 
molekularna związków koordynacyjnych i metaloorganicz-
nych. 

Zespół chemików : 
• prof. dr hab. HENRYK KOZŁOWSKI 

• d r h a b . MAŁGORZATA JEŻOWSKA-BOJCZUK 

• d r h a b . WOJCIECH B A L 

• d r MARCIN D . D Y B A 

• m g r ALDONA KARACZYN 

• d r h a b . JOLANTA ŚWIĄTEK-KOZLOWSKA 

• m g r AGNIESZKA DOBOSZ 

- za cykl 18 prac na temat: Badania bionieorganicznych 
modeli terapeutycznego i toksycznego działania jonów 
metali. 

Zespół fizyków: 
• prof. dr hab. ANDRZEJ PĘKALSKI 

• d r KATARZYNA SZNAJD-WERON 

• prof. DIETRICH STAUFFER 

• m g r JULIA HOFMANN 

- za cykl 5 prac dotyczących zastosowania metod fizyki 
statystycznej do biologii i socjologii. 

O Najlepsi z najlepszych - studenci I roku uroczy-
ście immatrykulowani podczas uroczystej inaugu-
racji roku akademickiego 1999/2000 

Wydział Filologiczny 
• JAGNA ZARZECZNA 

• MARZENA MACHYNIA 

• JOANNA GNIADY 

• PAWEŁ KUCIEJ 

• A N N A KIJAK 

• JOANNA ŻABA 

Wydział Nauk Historycznych i Pedagogicznych 
WOJCIECH SZNUROWSKI 

JAKUB JARCO 

MARCIN JANIK 

ADRIANNA PRODEUS 

MAŁGORZATA CHIRKOWSKA 

JUSTYNA WOJCIŃSKA 

KRZYSZTOF B Ą K 

MAGDALENA MRÓZ 

KATARZYNA KLUPA 

5 
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Wydział Prawa i Administracji 
• W O J C I E C H KAZANECKI 

• R O B E R T P A B I C H 

• D O M I N I K A W O Ź N I E W S K A 

Wydział Fizyki i Astronomii 
• KATARZYNA P U C H O W S K A 

• P A W E Ł STASIAK 

Wydział Nauk Pprzyrodniczych 
• B A R B A R A S R O K A 

• M A G D A D U B I Ń S K A 

• D A G M A R A C H Y L I Ń S K A 

• L I D I A BARSZCZOWSKA 

• Gratulacje z okazji inauguracji nowego roku 
akademickiegow naszej Uczelni przesłali 
• Prezydent Rzeczypospolitej Polskiej, A L E K S A N D E R K W A -

ŚNIEWSKI 

• Prezes Rady Ministrów, J E R Z Y B U Z E K 

• Wiceprezes Rady Ministrów, Minister Finansów, 
L E S Z E K BALCEROWICZ 

• Minister Edukacji Narodowej, M I R O S Ł A W H A N D K E 

• Marszałek Województwa Dolnośląskiego, J A N W A S Z K I E -

WICZ 

• Prymas Polski, J Ó Z E F K A R D Y N A Ł G L E M P 

• Biskup Polowy Wojska Polskiego, SŁAWOJ L E S Z E K G Ł Ó D Ź 

• Biskup Kościoła Ewangelicko-Augsburskiego, ks. JAN 
SZAREK 

D Stypendium Ministra Edukacji Narodowej na 
rok akademicki1999/2000 otrzymali 
• T O M A S Z BRZOZOWSKI - IV rok filozofii 
• D A R I U S Z BURACZEWSKI - V rok matematyki 
• J U S T Y N A D E S Z C Z - V rok filologii angielskiej 
• MAŁGORZATA DUTKIEWICZ - V rok ochrony środowiska 
• T O M A S Z E L S N E R - I I rok matematyki 
• M I E S Z K O FRYDRYCH- V rok archeologii 
• ŚWIATOSŁAW G A L - V rok matematyki 
• J A D W I G A J A B Ł O Ń S K A - V rok biologii 

• MAŁGORZATA G O J 

Wydział Nauk Społecznych 
• Ł U K A S Z R E S Z K A 

• P A W E Ł H R E N I A K 

• D O R O T A FILIPCZAK 

• W O J C I E C H KAZANECKI 

Wydział Chemii 
• PRZEMYSŁAW BORATYŃSKI 

• KATARZYNA Z I Ę B A 

Wydział Matematyki i Informatyki 
• R A D O M I R M A Ł A C Z E K 

• P I O T R P E Z D A 

• Prezes Polskiej Akademii Umiejętności, prof. K A Z I -

MIERZ KOWALSKI 

• Prezes Polskiej Akademii Nauk, M I R O S Ł A W M O S S A K O W -

SKI 

• Przewodniczący Rady Głównej Szkolnictwa Wyższego, 
prof. A N D R Z E J PELCZAR 

• Rektorzy uczelni wyższych polskich i zagranicznych 
• Dyrektorzy instytucji finansowych 
• Przewodniczący związków zawodowych 
• Ambasador Republiki Federalnej Niemiec, F R A N K E L B E 

• Ambasador Wielkiej Brytanii, J O H N M A C G R E G O R 

• Konsul Generalny Republiki Francuskiej, R O L A N D B L A T -

M A N N 

• Posłowie i senatorowie 

• W O J C I E C H J A J D E L S K I - V rok filologii polskiej 
• A R T U R K R Ę Ż E L - IV rok chemii 
• KRZYSZTOF K R U P I Ń S K I - V rok matematyki 
• A G N I E S Z K A L A T O C H A - I I rok magisterskiej geografii 
• PRZEMYSŁAW N O C U Ń - V rok archeologii 
• E L Ż B I E T A S T O J E K - II rok magisterskiej biologii 
• A N N A Ś L E D Z I Ń S K A - I I I rok prawa 
• M I C H A Ł ŚLIWIŃSKI - I I I rok matematyki 
• B A R T O S Z T R O J A N - V rok matematyki 
• R A F A Ł W A L C Z A K - V rok matematyki 

P r e z y d e n t 
Rzeczypospolitej Polskiej 

W a r s t w a , 1 października i roku 

Romuald Gel les 
Rektor-elekt 
Uniwersytetu Włoc ł awsk iego 

Magnif icencjo . 

InauymHv ¡a l oku akademickiego jest t radycyjnym swięrem uczelni. chwila, 
gdy ksz ta ł tu jemy nasze nadzieje na kolejny lok pełen osiągnięe n a u k o w y c h - z a i ó w n o 
na poziomie s tudenckim, jak i ły ch na n,i|W\ / s / \ ni, p rofesorsk im poz iomie Pragnę droga 
podz iękować władzom uczelni za z a n o s z e n i e na dzisiejszy u roczys tość i zapewnie, iż choć 
nie m o g ę osobiscie by c razem /. Wami w tej podniosłej dla życia uczelni chwili, to doceniam 
i d i o m y Wasze j placówki i w iedzę kndry naukowej 

Przed nami kolejny wiek Dla wielu z nas jest to okazja do retleksii nad przeszłością, 
ale leż o k a / t a do określenia wy zwań pized jakimi stoimy Niewątpl iwie najbliższe lala t»;d;t 
dla Polski ważnym ok re sem w kształ towaniu pozycji naszej Ojczyzny na mapie Furopy 
Jestem przekonany, że dla osiągnięcia tego celu konieczne jest dużo bardziej widoczne 
docenienie toli polskiej nauki. Jeśli chcemy p izez następne dziesięciolecia pozos tać k ra j em 
dynamicznym musimy szczególną troska o toczyć badania i rozwój , zapewnie wdrożenia 
najcenniejszych osiagmięc T o m o ż e i powinien być n o w y impuls iozyvojowy naszego kra ju . 
Nie m o ż e m y liczyc na d ługotrwałe korzystanie z tego. co nazywamy renta zapóźnienta 
Wielka rolę do odegrania yv tym piocesie mają kadry n a u k o w e polskich uczelni, 
ale także studenci, z k tórych wielu w kolejnych latach ksz ta ł tować będzie intelektualną elitę 
polskich przedsiębiorstw. instytucji i innych podmiotóyy. '1 o yyielka odpowiedzia lność , 
k tórą polska nauka powinna podjąć 

Mam świadomość. ze czynnikiem decydującym o rozwoju badan t wdrożeń 
iiH)/.ti\s Oicí finansowe Wier/t̂ , 'u rozpoczynajacc się właśnie prace parlamentarne 

nad prz\ szłorocznym budżetem będą okazją do potwierdzenia woli trwałego zwiększania 
nakładów Państwa na uaukę Jcstesmy to winni kolejnym pokoleniom, ktorc nie mogą b\c 
zepchnięte na edukacyjne obrzeża jednoczącego się kontynentu Trzeba dostrzec wielką falę 
mhnl\ ch ludzi. z determinacją to/poczynających studia na uczelniach państwowych 
i pr\watn\e!i. lego dążenia do wk\lz> nie wolno zaprzepaścić. Wiedza, traktowana 
prze7 %tude»tp\\ i.1Ko ¡mvestyl¡j osobisto jest w rzeczywistości imvcstvcją całeso kraju 
na jego piz\ •»zlosi. 

Równie w a ż n y m dla właściwej pracy uczelni będzie ustawa o sżk.oliiic!\ue wyższym, 
która sys tematyzu jąc jedne sprawy musi stać się także gwarancją s w o b o d y uczelni , 
możl iwości wie lok ie runkowej pracy naukowej 

Szanowni Pańs two. 

Dziś dzień szczególny, inauguracja roku akademickiego Dzieląc się z War 
ref leksjami, proszę o przyjęcie życzeń dla wszystkich osób. dla k tórych wątpienii 
twórczy i dążenie do doskonalosc i jest życioyyym celem i deyyrz^. jest 
do tychczasowych i przyszły cli osiągnięć naukowy cli / y e ż ę Pańs twu, aby Wasz 
nadal wnosiła tak znaczący wkład w polską naukę. 

i ktlkoma 
n iepokój 

m o t o r e m 
i uczelnia 

Aleksander K w a ś n i e u s k i 
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Warszawa, dnia 20 września 1999 r. 

N. 3540/99/P. 

Magnificencjo, 
Szanowny Panie Rektorze, 

Pragnę podziękować? za zaproszenie mnie na inaugurację roku 

akademickiego 1999/2000 w Uniwersytecie Wrocławskim. Ze względu na udział 

w Synodzie Biskupów w Rzymie nie będzie mógł przybyć na tę uroczystość, 

dlatego też tą drogą przesyłam serdeczne pozdrowienia i życzenia owocne) pracy 

naukowo-dydaktycznej Waszej Magnificencji, ustępującemu Panu Rektorowi, 

Dostojnemu Senatowi i całej Społeczności Uniwersytetu Wrocławskiego. 

Z wyrazami szacunku 

Jego Magnificencja 
Szanowny Pan 
Prot dr hab. Romuald GEIJURS 
Rektor Uniwersytetu Wrocławskiego 
PI. Uniwersytecki 1 
50-137 WROCŁAW 

PRYMAS POLSKI 

Numer 10/1999 

Józef Kardynał Glemp 
Prymas Polski 



PRZEGLĄD UNIWERSYTECKI Numer 10/1999 8 

• 1 0 - 1 2 czerwca '99 we Wrocławiu i Szklarskiej 
Porębie odbyło się Międzynarodowe Seminar ium im. 
Wandy Mejbaum-Katzenellenbogen (W. Mejbaum-Kat-
zenellenbogen's Molecular Biology Seminars), organizo-
wane od 1994 roku przez Instytut Biochemii i Biologii 
Molekularnej Uniwersytetu Wrocławskiego. Tegoroczne 
seminarium poświęcono po raz drugi zagadnieniom do-
tyczącym liposomów jako s t ruktur przenoszących leki, w 
tym i kwasy nukleinowe w niemiediowanej wirusami 
terapii genowej. W seminarium wzięło udział 104 ucze-
stników, w tym 41 z zagranicy. Wykłady plenarne wygło-
sili zaproszeni naukowcy zagraniczni należący do grona 
wybitnych specjalistów w tej dziedzinie. Przedstawiono 
22 wykłady plenarne, 8 mini wykładów i 32 doniesienia 
w formie plakatowej, dotyczące badań nad liposomami 
zarówno jako modelami błon biologicznych, j ak i ich 
biomedycznymi zastosowaniami. Głównym celem konfe-
rencji było umożliwienie naukowcom, klinicystom, a także 
studentom, szczególnie Europy Środkowej i Wschodniej 
poznania i wymiany poglądów dotyczących najnowszych 
osiągnięć w dziedzinie technologii liposomowej. Pełne ma-
teriały konferencyjne zamieszczone zostały na interne-
towej stronie seminarium: 
ht tp ://angeband .microb .uni. wroc .pl/biochem/sem. 99. htm 
• 24-26 września 99 odbył się wrocławski Festiwal 
Nauki. W ubiegłym roku Festiwal we Wrocławiu i na 
sesjach wyjazdowych w Jeleniej Górze, Legnicy i Wał-
brzychu zgromadził dwudziestotysięczną publiczność. Te-
goroczna edycja zainteresowała trzydzieści trzy tysiące 
osób (szerzej o Festiwalu p. wkładka). 
• 24-27 września '99 w Katowicach odbyła się XV 
Konferencja Informatyka w Szkole zorganizowana przez 
Instytut Informatyki UWr., pod przewodnictwem progra-
mowym i organizacyjnym prof. Macieja M. Sysły. Głów-
nym tematem konferencji były komputery, informatyka 
i technologia informacyjna w reformowanej szkole. Pa-
tronat nad konferencją objął minister edukacji, prof. Mi-
rosław Handke. Współorganizatorami konferencji były: 
MEN, Stowarzyszenie KISS (Katowice), Uniwersytet 
Śląski, Akademia Ekonomiczna w Katowicach i Między-
narodowe Targi Katowickie. Była to już dziesiąta konfe-
rencja z tego cyklu, zorganizowana przez Instytutu In-
formatyki naszej Uczelni i prof. Sysłę. Konferencja odbyła 
się w pierwszym miesiącu realizacji reformy systemu 
edukacji. Informatycy zaprezentowali na niej swoje pro-
pozycje do reformowanej szkoły podstawowej i do gim-
nazjum. Zespół prof. M. Sysły z Instytutu Informatyki 
(w składzie: E. Gurbiel, G. Hardt-Olejniczak, E. Kołczyk, 
H. Krupicka) na wykładzie plenarnym otwierającym kon-
ferencję przedstawił projekt spotkania i nauki z kompu-
terem, który jest ponadprzedmiotową i zintegrowaną z 
wszystkimi przedmiotami realizacją zadań szkoły w 
zakresie edukacji informatycznej. Zgodnie z tym projek-
tem, na wydzielonych zajęciach z informatyki, uczniowie 
najpierw biorą udział w spotkaniach z komputerem, by 
następnie wykorzystywać to przygotowanie w nauce z 
komputerem na innych przedmiotach. Na wykładzie ple-
narnym, seminarium i warsztatach dla uczniów i dla 
nauczycieli zespół informatyków zaprezentował podręcz-
nik dla uczniów, poradnik dla nauczycieli i nowy pakiet 
oprogramowania dla szkoły podstawowej (Wydawca — 
WSiP). Pozostałe wykłady plenarne wygłosili: Bernhard 

Kutzler (Linz, Austria) - światowy ekspert w zakresie 
stosowania kalkulatorów i komputerów w nauczaniu 
matematyki; Lawrance Williams (Londyn, UK) - mówił 
o doświadczeniach swojej szkoły Holy Cross, związanych 
z wykorzystaniem wideokonferencji w realizacji między-
narodowych projektów edukacyjnych. Wacław Zawadow-
ski (UW, Warszawa) - przedstawił wizję edukacji mate-
matycznej w następnym stuleciu, związaną zwłaszcza z 
uwzględnieniem technologii informacyjnej w nauczaniu 
oraz stosowaniu matematyki i zademonstrował, w jaki 
sposób jest ona realizowana w projekcie Matematyka 
2001 (WSiP). W czterech równoległych sesjach uczestni-
cy konferencji zaprezentowali 85 referatów, a firmy zor-
ganizowały 25 seminariów. Referaty uczestników doty-
czyły programów nauczania, przygotowania nauczycieli, 
badania osiągnięć uczniów, pracy z uczniami zdolnymi, 
dydaktyki informatyki, stosowania komputerów na lek-
cjach matematyki , fizyki i przedmiotów zawodowych, 
wykorzystania multimediów w nauczaniu, dydaktyczne-
go wykorzystania sieci komputerowych (w szczególności 
Internetu) i osiągnięć innych państw. Seminaria firm 
były natomiast poświęcone prezentacji nowych materia-
łów dydaktycznych, a zwłaszcza oprogramowania i mul-
timediów edukacyjnych. Teksty referatów plenarnych, 
wystąpień uczestników i seminariów firm zostały opu-
blikowane przed konferencją w tomie materiałów, który 
liczy 530 stron. Materiały zredagował naukowo prof. M. 
Sysło. Tegoroczna konferencja odbyła się na terenach Mię-
dzynarodowych Targów Katowickich i rozpoczęła się w 
ostatnim dniu trwania XIII Międzynarodowych Targów 
O p r o g r a m o w a n i a i S p r z ę t u K o m p u t e r o w e g o SO-
FTARG'99. To powiązanie obu konferencji było nowością. 
Zamierzeniem organizatorów było, by konferencja nabra-
ła charakteru targów edukacyjnych w zakresie koncepcji 
nauczania, wydawnictw, oprogramowania i sprzętu kom-
puterowego. Oprócz tradycyjnych referatów wiele wystą-
pień było adresowanych nie tylko do uczestników konfe-
rencji, ale także do szerokich rzesz uczniów, ich nauczy-
cieli i rodziców, którzy odwiedzili konferencję. Zorganizo-
wano również dzień dla przedstawicieli oświaty samo-
rządowej oraz dla dyrektorów placówek oświatowych, 
którym przedstawiono oferty firm zajmujących się kom-
puteryzacją administracji oświatowej. W obradach kon-
ferencji tego dnia wzięła udział poseł Grażyna Stani-
szewska, przewodnicząca sejmowej Komisji Edukacji, 
Nauki i Młodzieży, która był inicjatorką projektów "Pra-
cownia internetowa w każdej gminie" i "Pracownia in-
ternetowa w każdym gimnazjum", mających na celu wy-
posażenie wszystkich polskich szkół w komputery. Podob-
nie jak w latach ubiegłych, najbardziej kompleksową 
ofertę wydawniczą i największą liczbę prezentacji przed-
stawiły Wydawnictwa Szkolne i Pedagogiczne, które były 
głównym sponsorem konferencji. Ponadto konferencję 
sponsorowały firmy: Apple, Texas Instruments, OFEK, 
JTT, OEIiZK. W konferencji wzięło udział 340 uczestni-
ków oraz 22 firmy komputerowe, producenci oprogramo-
wania i wydawnictwa edukacyjne. Ponadto w konferen-
cji wzięło udział 250 nauczycieli z Górnego Śląska, którzy 
wysłuchali wykładów oraz zapoznali się z edukacyjną 
ekspozycją i ofertą firm. Wraz z nauczycielami konferen-
cję odwiedziło również 300 uczniów, dla których zorgani-
zowano specjalne prelekcje i pokazy multimedialne. 
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• 29 września '99 w Akademii Rolniczej odbyło się 
pierwsze w tej kadencji spotkanie członków Kolegium 
Rektorów Uczelni Wrocławia i Opola. Dokonano wyboru 
przewodniczącego Kolegium, którym został profesor Ro-
muald Gelles, rektor Uniwersytetu Wrocławskiego. Ko-
legium zdecydowało o wyborze, po raz pierwszy, zastęp-
cy przewodniczącego Kolegium, którym został rektor Po-
litechniki Wrocławskiej, prof. Andrzej Mulak. W części 
roboczej Kolegium powołało Radę Użytkowników Wro-
cławskiej Akademickiej Sieci Komputerowej na nową ka-
dencję 1999 - 2002 ( p. str. 3) i przyjęło patronat nad 
przyszłorocznymi obchodami 50-lecia Zrzeszenia Studen-
tów Polskich. 
• 9 października '99 uroczyście zainaugurowały nowy 
rok akademicki 1999/2000 tzw. Zamiejscowe Grupy Stu-
denckie Uniwersytetu Wrocławskiego istniejące w Kłodz-
ku od 3 lat. W inauguracji uczestniczyli prorektor, prof. 
Andrzej Witkowski i dziekani oraz prodziekani wydzia-
łów Uniwersytetu prowadzących tam kierunki studiów, 
a mianowicie prof. Krzysztof Wachowski, dziekan Wy-
działu Nauk Historycznych i Pedagogicznych, prof. Ry-
szard Szwarc, dziekan Wydziału Matematyki i Informa-
tyki, prof. Czesław Lewandowski, prodziekan Wydziału 
Nauk Społecznych, prof. Piotr Jurek, prodziekan Wydziału 
Prawa i Administracji oraz ich pełnomocnicy. Władze 
lokalne reprezentowane były m. in. przez starostę po-
wiatu kłodzkiego Dariusza Mikosę, burmistrza Kłodzka 
Dorotę Kawińską-Domurat, burmistrzów gmin Ziemi 
Kłodzkiej oraz parlamentarzystów z regionu kłodzkiego. 
Wykład inauguracyjny Szkoły wyższe w zmieniającej się 
rzeczywistości społeczno-politycznej Polski wygłosił prof. 
Czesław Lewandowski. Obecnie w Kłodzku prowadzone 
są zajęcia dydaktyczne na zaocznych studiach licencjac-
kich na siedmiu kierunkach i specjalnościach, takich jak: 
prawo, administracja, matematyka, politologia, pedago-
gika wychowawcza placówek wychowawczych i edukacja 
regionalna. W tym roku akademickim studiować będzie 
1250 osób, z tego 350 na pierwszym roku studiów. Zaję-
cia dydaktyczne prowadzone są nadal w zastępczych 
pomieszczeniach (w szkołach podstawowych i średnich), 
oddanych w użytkowanie Uniwersytetowi przez Wydział 
Oświaty w Kłodzku. Przedłużający się remont budynku 
pod przyszłą filię Uniwersytetu, przekazanego przez 
Straż Graniczną, oraz brak możliwości dalszego finan-
sowania jego adaptacji przez gminę miejską Kłodzko 
wymaga pilnych rozwiązań. 
• 10 października '99 w Uniwersytecie im. Adama 
Mickiewicza w Poznaniu odbyło się pierwsze w obecnej 
kadencji spotkanie Kolegium Rektorów Uniwersytetów 
Polskich (członkowie KRUP p. str. 3) Dyskutowano nad 
projektem ustawy o szkolnictwie wyższym. Rektorzy 

uznali, że szkoły powinny mieć możliwość pobierania 
opłat za usługi edukacyjne nie f inansowane dotacją 
budżetu państwa, niezależnie czy będą to studia zaocz-
ne, wieczorowe czy dzienne, za studia na drugim kierun-
ku, studia podyplomowe i kursy dokształcające oraz za 
kształcenie w języku obcym. Bezpłatne byłyby studia 
mieszczące się w ramach limitów wyznaczonych dotacją 
budżetową. Z zakresu ustawy wyłączono segment doty-
czący stopni i tytułów naukowych. O zmianach w prawie 
o szkolnictwie wyższym, a więc o odpłatności za studia i 
większej autonomii uczelni będą rozmawiać niebawem 
z premierem Jerzym Buzkiem członkowie KRASP. Obe-
cnie gromadzą opinie Kolegiów poszczególnych typów 
szkół wyższych. W programie obrad KRUP-u była też 
sprawa konsorcjum komputerowo-informatycznego i pro-
blem mobilności studentów pomiędzy uczelniami polski-
mi. Wprowadzono też zmiany w regulaminie Uniwersy-
teckiej Komisji Akredytacyjnej (szczegóły w następnym 
numerze "PU"). 
• 11 października '99 w Instytucie Pedagogiki Uniwer-
sytetu Wrocławskiego odbyła się uroczysta inauguracja 
zajęć trzeciej edycji Uniwersytetu Trzeciego Wieku. W 
uroczystości uczestniczył prof. Andrzej Witkowski, pro-
rektor ds. nauczania UWr. Wykład inauguracyjny pt. 
Wielość wymiarów przestrzeni życiowej ludzi starszych 
wygłosił prof. Jerzy Semków. Uniwersytet ten jest pla-
cówką propagującą wśród osób starszych wartościowy 
sposób życia oparty na pogłębianiu wiedzy i rozwoju za-
interesowań. Słuchacze, których liczba przekroczyła 350 
osób, wysłuchają w ciągu dwóch semestrów 26 wykła-
dów pracowników wrocławskich uczelni. Poszerzą swoją 
wiedzę i umiejętności w zespołach zainteresowań z róż-
nych dziedzin kultury, uczyć się będą języków obcych, 
śpiewać w chórze i wykonywać ćwiczenia w grupach re-
habilitacyjnych, a także poddawać pozytywnym wpływom 
muzy ko terapii. Uniwersytetem Trzeciego Wieku, finan-
sowanym przez Urząd Miasta Wrocławia i Uniwersytet 
Wrocławski, kieruje dr Walentyna Wnuk z Ins tytutu 
Pedagogiki. Działalności Uniwersytetu Trzeciego Wieku 
przyświeca następujące motto: 
Najskuteczniejszą bronią przeciw starości są zaintereso-
wania umysłowe i wyrabianie w sobie zalet charakteru. 
Jeżeli o nie zabiegać będziemy, to po długim czasie i do-
brze wypełnionym życiu, cudowne ujrzymy owoce (Cyce-
ron). 
Sekretariat UTW czynny jest w poniedziałek, w godz. 
10.00 - 12.00, tel. 367 20 01. 
UTW mieści się przy Instytucie Pedagogiki Uniwersyte-
tu Wrocławskiego, ul. Dawida 1, 
50-527 Wrocław 

Inauguracja zajęć w Uniwersytecie Trzeciego Wieku 
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29 września 1999 
Obradom przewodniczył Rektor, prof. Romuald Gelles. 
W obradach uczestniczył ustępujący Rektor, prof. Roman 
Duda. Rektorzy wręczyli akt wyboru dziekanowi Wy-
działu Matematyki i Informatyki, prof. Ryszardowi 
Szwarcowi. Akty mianowania na stanowisko profesora 
wręczył Rektor, prof. Romuald Gelles. 

* * * 

W części roboczej Senat przyjął wniosek dotyczący 
• mianowania na stanowisko profesora zwyczajnego 
• prof.dr hab. BARBARY ADAMIAK W Instytucie Nauk Ad-
ministracyjnych 
• prof.dr hab. EUGENII FOJCIK-MASTALSKIEJ W Instytucie 
Nauk Administracyjnych 
• prof.dra hab. ARKADIUSZA KOZUBKA W Instytucie Bio-
chemii i Biologii Molekularnej 
• prof.dra hab. HENRYKA PISARKA W Instytucie Filozofii 
• zatrudnienia i mianowania na stanowisko profesora 
nadzwyczajnego na stałe 
• prof.dr hab. WIESŁAWA FAŁTYNOWICZA W Instytucie Bo-
taniki 
• mianowania na stanowisko profesora nadzwyczajne-
go na stałe 
• prof.dra hab. JÓZEFA KOSIANA W Instytucie Filozofii 
• prof.dr hab. ELŻBIETY STADTMULLER W Instytucie Badań 
Niemcoznawczych i Europejskich 
• zatrudnienia i mianowania na stanowisko profesora 
nadzwyczajnego na 5 lat 
• ks.dra hab. JANA CHOROSZEGO W Instytucie Filozofii 
• mianowania na stanowisko profesora nadzwyczajne-
go na 5 lat 
• dra hab. MARKA HAŁUBA W Instytucie Filologii Ger-
mańskiej 
• dr hab. A N N Y MICHOŃSKIEJ-STADNIK W Instytucie Filolo-
gii Angielskiej 
• dr hab. BOŻENY ROZWADOWSKIEJ W Instytucie Filologii 
Angielskiej 
• dra hab. ZBIGNIEWA PUŁKI W Katedrze Teorii i Filozofii 

Prawa 
• dra hab. RYSZARDA CACHA W Instytucie Fizyki Do-
świadczalnej 
• dr hab. EWY DĘBOWSKIEJ W Instytucie Fizyki Doświad-
czalnej 
• dra hab. STANISŁAWA SENDECKIEGO W Instytucie Fizyki 
Doświadczalnej 
• dra hab. MARIUSZA JĘDRYSKA W Instytucie Nauk Geolo-
gicznych 
• dra hab. STANISŁAWA STAŚKO W Instytucie Nauk Geolo-
gicznych 
• dr hab. BEATY OCIEPKI W Instytucie Badań Niemco-
znawczych i Europejskich 

Senat przyjął opinię i podjął uchwałę dotyczącą 
• nadania tytułu doktora honoris causa Uniwersytetu 
Wrocławskiego prof. ULRICHOWI ENGLOWI, emerytowanemu 
profesorowi z Uniwersytetu w Bonn, wnioskowanego przez 
Wydział Filologiczny. 
Promotorem doktora hc będzie prof. EUGENIUSZ TOMICZEK 

z Instytutu Filologii Germańskiej UWr. 

Senat podjął uchwałę w sprawie 
• delegowania na członka Uniwersyteckiej Komisji 
Akredytacyjnej, na kadencję 1999 - 2002, prof. Andrze-
ja Witkowskiego, prorektora ds. nauczania 
• nadania sali nr 148 w Instytucie Mikrobiologii imie-
nia Rudolfa Stefana Weigla 

Senat wysłuchał 
• założeń programowych prorektorów UWr. prof. JÓZEFA 

J . ZIÓŁKOWSKIEGO, prorektora ds. badań naukowych i współ-
pracy z zagranicą, prof. MARKA BOJARSKIEGO, prorektora 
ds. ogólnych i prof. ANDRZEJ WITKOWSKIEGO, prorektora ds. 
nauczania. Programy te opublikowane zostały w "PU" 
nr 9(42)1999 
• informacji na temat przebiegu rekrutacji w UWr. na 
rok akademicki 1999/2000 

37 tys. studentów na UWr., z tego 13 tys. na I roku 
WYNIKI REKRUTACJI W UNIWERSYTECIE 

WROCŁAWSKIM NA ROK AKADEMICKI 1999/2000 

Tegoroczna rekrutacja na pierwszy rok studiów w 
naszej Uczelni zakończyła się przyjęciem 13173 studen-
tów. Systemem stacjonarnym studiować będzie 4298 osób, 
a na studiach wieczorowych i zaocznych - 8875. O inde-
ksy ubiegało się 24037 kandydatów. Chętnych na studia 
stacjonarne było 13573, a na studiowanie systemem wie-
czorowym i zaocznymi - 10464. W tym roku zgłosiło się o 
2889 osób więcej niż w ubiegłym roku, z tego na studia 
dzienne o 1123 osoby, a na studia wieczorowe i zaoczne 
- o 1766 osób. Przyjęto na Uczelnię o 1805 studentów 
więcej niż w roku ubiegłym, z tego na studia dzienne o 
168 osób, a na studia wieczorowe i zaoczne - więcej o 
1637 osób. 

Największym zainteresowaniem kandydatów na stu-

dentów cieszyły się: psychologia (15,2 na jedno miejsce), 
stosunki międzynarodowe (13,6), etnologia (12,8), filolo-
gia angielska (10,1), filologia niderlandzka (9,3), polito-
logia (8,2), biotechnologia (7,4) i prawo (6,5). Wydział 
Prawa i Administracji przedłużył rekrutację na studia 
zaoczne do 30 września. Z 13573 kandydatów na studia 
dzienne w Uniwersytecie zrezygnowało tylko 368 osób, 
co wskazuje na duże zainteresowanie młodzieży studia-
mi w naszej Uczelni. 

W tym roku akademickim w Uniwersytecie Wrocław-
skim kształcić się będzie ponad 37 tysięcy studentów, co 
oznacza wzrost o ponad 3 tysiące osób. Jest to rekordo-
wa liczba, której powiększanie grozi obniżeniem pozio-
mu nauczania. Rozwiązaniem problemu będą filie two-
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rzone na Dolnym Śląsku, w których dydaktykę poprowa-
dzą absolwenci uniwersyteckich studiów doktoranckich. 
Liczba słuchaczy studiów doktoranckich sięga na Uni-
wersytecie blisko 1000 osób. 

We Wrocławiu jest 15 uczelni publicznych, ponad 90 

tys. studentów, blisko 7 tys. pracowników naukowych (w 
tym ponad 800 profesorów tytularnych) i ponad 7 tys. 
pracowników administracji i obsługi. Wrocław liczy 613 
tys. mieszkańców, więc prawie co szósty mieszkaniec 
Wrocławia związany jest ze środowiskiem akademickim. 

Tradycyjnie Msza św. w Kościele Uniwersyteckim, 
celebrowana w piątek, 1 października, przez JEm. ks. 
kard. Henryka Gulbinowicza, rozpoczęła inauguracyjne 
uroczystości we wrocławskich uczelniach. Oprawiona 
występem chóru parafialnego pod dyrekcją Marka Zbo-
rowskiego, sprawowana była w intencji środowisk aka-
demickich naszego miasta. Homilię wygłosił ks.prof. Igna-
cy Dec, rektor Papieskiego Fakultetu Teologicznego we 
Wrocławiu, której myślą przewodnią było stwierdzenie, 
że : postępu w nauce nie można mierzyć jedynie nowymi 

odkryciami, wynalazkami czy ilością stopni naukowych, 
ale wspólnymi akademickimi dążeniami do prawdy. 

Uroczystość rozpoczęcia nowego roku akademickiego 
w Uniwersytecie Wrocławskim miała szczególny charak-
ter. Rozpoczęło ją w Auli Leopoldyńskiej przemówienie 
podsumowujące okres urzędowania od 1995 roku ustę-

pującego rektora naszej Uczelni, profesora Romana Dudy 
i przekazanie insygniów władzy rektorskiej profesorowi 
Romualdowi Gellesowi, rektorowi Uniwersytetu na ka-
dencję 1999 - 2002. 

PRZEMÓWIENIE PROF. ROMANA DUDY, REKTORA U W R . W KADENCJI 1 9 9 5 - 1 9 9 9 

Miniona kadencja i dzisiejsze przekazanie władzy 
nowej ekipie skłaniają do refleksji nad czasem prze-
szłym, całym okresem naszej służby rektorskiej. Pięć lat 
temu, kiedy tę służbę obejmowaliśmy Uniwersytet Wro-
cławski doszedł do stanu głębokiej katastrofy finanso-
wej. Na same płace wydawano więcej, niż wynosiła do-
tacja budżetowa, w rezultacie czego brakowało pienię-
dzy na wszystko, na płace i na bieżącą działalność, nie 
mówiąc o remontach i inwestycjach. Dochodziło do wyłą-
czeń ciepła i prądu, rosło zadłużenie, w służbach finan-
sowych panował chaos, a biegli Rewidenci MEN napisa-
li, że Uniwersytet Wrocławski utracił zdolność wykony-
wania zadań statutowych. 

Po objęciu władzy w lutym 1995 r. podjęliśmy refor-
mę gospodarki finansowej, która miała wówczas najwyż-
szy priorytet, ale jednocześnie porządkowaliśmy struk-
tury organizacyjne i zarządzanie, rozpoczęliśmy reformę 

nauczania, a wkrótce potem rozwinęliśmy szeroki front 
prac remontowo-inwestycyjnych. 

Ideą przewodnią reformy gospodarki finansowej była 
decentralizacja oraz przejrzysta s truktura uczelnianego 
budżetu. Środkami wydziałowymi dysponował dziekan, 
zaś z części ogólnouniwersyteckiej rektor utrzymywał jed-
nostki pozawydziałowe oraz dofinansowywał wydziały. 
Niezbędnym elementem tej reformy była komputeryza-
cja, która pozwoliła utrzymać stan zatrudnienia służb 
finansowych i kadrowych przy ponad 3-krotnym wzro-
ście ich zadań. 

W rezultacie podjętej reformy finansowej wydźwignę-
liśmy się ze stanu głębokiej katastrofy do stanu dodat-
niego salda w roku 1998, co pozwoliło uruchomić w mar-
cu roku 1999 pierwsze środki własne na podwyżkę dla 
nauczycieli akademickich. Nowej ekipie pozostawiliśmy 
też wypracowaną w tym okresie rezerwę w wysokości 

Numer 10/1999 
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ponad 500 tys. zł, niezbędną dla prawidłowego funkcjo-
nowania uczelni. Jes t to wynik, o którym 5 lat temu 
mogliśmy tylko marzyć. 

Porządkowanie struktury organizacyjnej i zarządza-
nia miało wiele wątków, a m.in. stałe zmniejszanie za-
trudnienia w obsłudze (w sumie odeszło ok. 650 osób), 
całkowitą likwidację rozbudowanych w poprzednich ka-
dencjach i wysoce deficytowych zakładów bytowych, roz-
wiązanie Studium Wychowania Fizycznego i Sportu oraz 
przekazanie zadań w tym zakresie Akademii Wychowa-
nia Fizycznego, usamodzielnienie wydziałów, uporząd-
kowanie obiegu dokumentów, uporządkowanie gospodarki 
archiwalnej, reformę funduszu socjalnego itp. 

W zakresie nauczania rozpoczęliśmy przechodzenie 
od modelu jednolitych studiów magisterskich do modelu 
3-stopniowego: licencjat - magisterium - doktorat. Dzi-
siaj studia licencjackie prowadzone są na większości kie-
runków studiów, a studia doktoranckie we wszystkich 
dyscyplinach mających prawo doktoryzowania. Rozpoczęło 
się wdrażanie Europejskiego Systemu Punktów Kredy-
towych, pozwalającego na indywidualizację studiów oraz 
stanowiącego niezbędny warunek współpracy z uczelnia-
mi Unii Europejskiej. Rozwijała się wymiana studen-
tów. Powstały trzy nowe kierunki studiów, w tym ekono-
mia. Pojawiły się zamiejscowe grupy studenckie w Kłodz-
ku, Jeleniej Górze i Zgorzelcu. Tym wszystkim zmianom 
towarzyszył stały wzrost zainteresowania studiami na 
naszym uniwersytecie, a w rezultacie szybko rosnąca licz-
ba studentów, która przekroczyła już 37 tysięcy. 

Po latach stagnacji rozwinęliśmy szeroki front prac 
inwestycyjno-remontowych, pozyskując nowe tereny i 
nowe środki finansowe. Ograniczając się do ważniej-
szych, wymieńmy gmach na pl. Maxa Borna dla fizy-
ki i geologii, rozbudowę Wydziału Chemii, dwa gma-
chy przy ul. Koszarowej na potrzeby Wydziału Nauk 
Społecznych, gmach przy ul. Więziennej dla Wydziału 
Prawa i Administracji, teren na Herbarium przy ul. 
Sienkiewicza, pozyskanie szkoły przy ul. Kuźniczej, 
teren tzw. Kalogródka i połowę kamienicy nad tea-
trem Kalambur, remont gmachu głównego (odbudowa 
Oratorium Marianum i Wieży Matematycznej, krycie 
całego gmachu blachą miedzianą, osuszenie funda-
mentów, w perspektywie odnowienie elewacji), remont 
Instytutu Filologii Polskiej. Znaczna część tych prac 
została wykonana za środki pochodzące z zewnątrz, 
ale na to, by te środki uzyskać, trzeba było odzyskać 
wiarygodność i włożyć trochę środków własnych. 

Krótko mówiąc, w ciągu minionych 5 lat udało się 
przeprowadzić głęboką, autentyczną decentralizację, za-
chować integralność uniwersytetu, w znacznym stopniu 
go unowocześnić i ze stanu katastrofy wyprowadzić na 
spokojne bezpieczne wody. W całym tym okresie przy-
świecała nam nadto idea takiego odnowienia Uniwersy-
tetu Wrocławskiego, by w roku 2002, roku jubileuszu 300-
lecia swojego istnienia, błyszczał odnowionymi gmacha-
mi i przyciągał atrakcyjnością studiów. Wymaga to kon-
tynuowania dotychczasowej polityki i dalszych nakładów 

remontowo-inwestycyjnych, z których najważniejsze, to 
budowa nowego gmachu Biblioteki Uniwersyteckiej, bu-
dowa Instytutu Informatyki oraz budowa 2 nowych do-
mów studenckich. Dla prowadzenia tych prac istniał dla 
Uniwersytetu Wrocławskiego korzystny klimat w MEN, 
KBN, władzach miasta i województwa, fundacjach i wśród 
sponsorów, a rozmowy w tych sprawach były daleko zaa-
wansowane. 

Niepowodzeniem skończyła się sprawa utworzenia 
Wydziału Teologicznego w oparciu o Papieski Fakultet 
Teologiczny. Z inicjatywą taką wystąpił ks. Kardynał 
Henryk Gulbinowicz w marcu 1998 r. Senat rozpatrywał 
ją ponad rok, w marcu 1999 r. akceptował materiały przy-
gotowane w tej sprawie przez Komisję prof. J . Mozrzy-
masa, ale decyzji o utworzeniu Wydziału nie podjął. W 
trakcie tych zabiegów dała się odczuć silna presja ze 
strony osób niechętnych obecności teologii na uniwersy-
tecie, co rzutowało także na kampanię wyborczą. Spra-
wa pozostaje otwarta, a że przedstawiciele nowej ekipy 
również deklarowali dla niej życzliwość, pozostaje mieć 
nadzieję na jej pomyślne zakończenie w nowej kadencji. 

Kolegium Elektorów uznało, że należy zmienić wła-
dze rektorskie. Odchodząc z poczuciem dobrze spełnio-
nego zadania, pragniemy wyrazić serdeczne podziękowa-
nie tym wszystkim, którzy wspierali nas w naszych dzia-
łaniach i bez których zaangażowania opisane osiągnię-
cia byłyby niemożliwe. 

Nowej ekipie życzymy, by osiągnięty przez nas doro-
bek rozwinęła i wykorzystała swoją kadencję dla godne-
go przywitania przez Uniwersytet wielkiego jubileuszu. 

Po wysłuchaniu formuły Accipe sceptrum regiminis, 
catenam dignitatis, anulum sponsalem. Quod bonum, fe-
lix, faustum fortunatumque sit wygłoszonej przez ustę-
pującego Rektora, prof. Romana Dudę i odebraniu insy-
gniów władzy, Rektor Uniwersytetu, prof. Romuald Gel-
les przedstawił swoje zamierzenia, zwracając szczegól-
ną uwagę na przełom wieku w swojej kadencji i zbliża-
jące się obchody trzechsetlecia Uczelni, których kulmi-
nacja nastąpi 15 listopada 2002 roku. 

PRZEMÓWIENIE PROFESORA ROMUALDA GELLESA, REKTORA U W R . NA KADENCJĘ 1 9 9 9 - 2 0 0 2 

Magnificencjo! Szanowni Państwo! Drodzy Młodzi Przy-
jaciele! 

Akt, ceremoniał przekazania insygniów rektorskich, 
którego byliśmy przed chwilą świadkami, ostatni raz 
miał miejsce na naszym Uniwersytecie dość dawno, bo 
w 1990 roku. 

Przyjmując łańcuch rektorski od mojego poprzednika, 
pragnę raz jeszcze podziękować za okazane mi zaufanie 
całej społeczności akademickiej, która w ostatnich wy-
borach, poprzez swoich przedstawicieli-elektorów, powie-
rzyła mi tę odpowiedzialną i wielce zaszczytną godność. 
Postaram się tego zaufania nie zawieść. 
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I n a u g u r a c j a 
roku akademickie-
go zawsze stwarza 
okazję do dokona-
nia bilansu i oceny 
min ionego r o k u 
oraz próby spojrze-
nia w przyszłość, 
na najbliższy rok 
akademick i , a w 
przypadku rozpo-
częcia nowej ka-
dencji, j a k to ma 
mie j sce obecnie , 
także i na najbliż-
sze trzy lata, tj. od 
roku akademickie-
go 1999/2000 do 
roku akademickie-
go 2001/2002. 

Wystąpienie Pana Rektora Romana Dudy ze zrozu-
miałych względów poświęcone było tym pierwszym spra-
wom, rokowi minionemu, ja zaś chciałbym się odnieść 
do najbliższej przyszłości i poruszyć, z oczywistych po-
wodów tylko w zwięzłej formie, sprawy - moim zdaniem 
- i zdaniem moich najbliższych współpracowników-pro-
rektorów, najważniejsze czy najpilniejsze. 

W ostatnich latach nastąpiły na uczelni bardzo waż-
ne zmiany w zakresie decentralizacji finansowania. Po-
ciągnęło to za sobą i pociąga w dalszym ciągu, zagroże-
nia. Bardzo istotną i delikatną zarazem kwestią pozo-
staje pogodzenie rozbieżnych interesów wydziałów, tak 
przecież zróżnicowanych pod wieloma względami. Uwa-
żam, że Uniwersytet musi tworzyć koherentną całość, a 
nie federację luźno zespolonych Wydziałów. A więc ist-
nieje nieustanna potrzeba szukania konsensusu i pola 
porozumienia, godzącego możliwości finansowe uczelni z 
oczekiwaniami i potrzebami wydziałów. Jestem przeko-
nany, że w tym zakresie formalne ustalenia nie wystar-
czą, potrzebna jest dobra wola i wielkoduszność nas 
wszystkich, władz rektorskich, dziekanów, członków Se-
natu i wszystkich członków społeczności akademickiej. 

Nasza uczelnia jest olbrzymim kombinatem, liczy 
ponad 37 tys. studentów, ponad 3 tys. pracowników, a 
wśród nich 1650 nauczycieli akademickich; profesorów i 
doktorów habilitowanych jest ponad 400. 
Jest to największa uczelnia w zachodniej Polsce prede-
stynowana do utrzymywania i rozwijania współpracy na-
ukowej z ośrodkami naukowymi w kraju i za granicą. O 
dynamikę tego rozwoju trzeba nieustannie dbać. 

Tegoroczna inauguracja odbywa się na Uniwersyte-
cie Wrocławskim po raz 297. Oznacza to, że w 2002 roku 
obchodzić będziemy 300-lecie istnienia naszej uczelni. 
Tak odległa metryka Uniwersytetu Wrocławskiego wy-
znacza nam drugie miejsce w kra ju po Uniwersytecie 
Jagiellońskim. Przypomnę w tym miejscu, że Prezydent 
Rzeczypospolitej Polskiej, Pan Aleksander Kwaśniew-
ski, wyraził zgodę na objęcie honorowego patronatu nad 
oczekującymi nas uroczystościami, obchodami trzechse-
tletniej rocznicy Uniwersytetu. 

W najbliższych trzech latach czeka nas też wiele in-
nych niezwykłych wydarzeń, takich jak przyszłoroczne 
święto milenium Wrocławia, czy przejście z jednego stu-
lecia do następnego, z XX do XXI wieku, a zarazem przej-
ście z drugiego do trzeciego tysiąclecia. Te niezwykłe 
wydarzenia tylko na krótko pozwolą oderwać się od pro-

zy codziennej zapobiegliwości o zapewnienie naszej uczel-
ni niezbędnych środków do właściwego funkcjonowania. 
Stwierdzenie to nie jest wyrazem pesymizmu, tylko re-
alnej oceny rzeczywistości. Potwierdza to choćby lektura 
wstępnych projektów budżetu na 2000 rok. Przy założe-
niu wzrostu produktu krajowego brutto o 5,6 procent 
nakłady na edukację mają wzrosnąć zaledwie o 1,0 pro-
cent, a na naukę tylko o niecałe 2 procent. 

Niedługo rozstrzygnie się też sprawa kształtu oraz 
terminu wejścia w życie nowej ustawy o nazwie "Prawo 
o szkolnictwie wyższym". W szerokiej dyskusji nad jej 
projektem braliśmy również udział, stanowisko Senatu 
naszego Uniwersytetu w tej sprawie zostało przesłane 
w czerwcu br. do Ministerstwa Edukacji Narodowej. Uzna-
liśmy, że projekt posiada niewątpliwe zalety, ale budzi 
też wiele uwag i zastrzeżeń, dotyczących choćby takich 
kwestii, jak ograniczenie autonomii uczelni, nieokreśle-
nie w sposób zadawalający zasad finansowania szkół 
wyższych, a w szczególności nienależytego uregulowania 
spraw odpłatności za studia, czy też oddania stypen-
diów socjalnych zarządom powiatów i wiele innych. 

Bardzo liczymy na to, że zbliżający się wielki jubile-
usz Uniwersytetu Wrocławskiego umożliwi skuteczniej-
sze starania o środki finansowe niezbędnie do przepro-
wadzenia koniecznych i pilnych remontów oraz inwesty-
cji nie tylko w tzw. Campusie Leopoldinum, czyli gma-
chu głównego i jego otoczenia, ale także bardzo potrzeb-
nych inwestycji w rejonie pl. Grunwaldzkiego: nowego 
gmachu Instytutu Informatyki, dwóch domów studenc-
kich, gmachu dla nowej biblioteki uniwersyteckiej, czy 
gmachu dla Herbarium. Chodzi o poprawę bazy lokalo-
wej warunkującej dalszy rozwój uczelni, choć zdajemy 
sobie sprawę, że najważniejsi są ludzie, kadra nauko-
wa, gdyż to ludzie a nie budynki świadczą o poziomie 
uczelni. Można mieć wspaniałe budynki i niewiele zna-
czyć w świecie naukowym. Uniwersytet bowiem to nau-
ka i nauczanie. O pozycji i znaczeniu Uniwersytetu decy-
dują uczeni, nauczyciele akademiccy i młodzież studenc-
ka. W ostatnich latach we wszystkich polskich uczel-
niach wzrosła gwałtowanie liczba młodzieży studiują-
cej, szczególnie słuchaczy studiów zaocznych i wieczoro-
wych. Dość wspomnieć, że tzw. współczynnik scholaryza-
cji wzrósł w Polsce w latach 1991-1999 z 13 procent na 
ponad 39 procent. W tym samym czasie - jak wiadomo -
nastąpił tylko niewielki wzrost liczby nauczycieli aka-
demickich. Na naszym Uniwersytecie wygląda to rów-
nież drastycznie. Dziesięć lat temu studiowało u nas 
niewiele ponad 15 tys. studentów i pracowało 1700 nau-
czycieli akademickich, obecnie zaś - jak wspomnieliśmy 
już studiuje ponad 37 tys. osób i mamy 1650 nauczycieli 
akademickich. Oznacza to, iż obowiązki dydaktyczne 
nauczycieli uległy zwielokrotnieniu, co oczywiście nie 
mogło pozostać bez wpływu na tempo, zakres i poziom 
prowadzonych badań naukowych. Jest to bez wątpienia 
cena, j aką płaci się za przyjmowanie jak największej 
liczby garnących się na studia młodych ludzi, którzy w 
innej sytuacji powiększaliby grupy bezrobotnych. Złożo-
ność problemu polega też na tym, że zjawisko to nie 
dotyka wszystkich wydziałów czy kierunków studiów. Jak 
wiemy są i takie rodzaje studiów, na które z najwyż-
szym trudem wypełniany jest limit przyjęć, a nawet czę-
sto zdarza się, iż nie udaje się przyjąć tylu studentów, 
ilu bez uszczerbku dla badań naukowych mogłoby tam 
studiować. Obydwie więc sytuacje, dużej liczby studen-
tów na jednych kierunkach studiów i deficytu na innych, 
stwarzają problemy wymagające zróżnicowanych i ra-



14 PRZEGLĄD UNIWERSYTECKI Numer 10/1999 

cjonalnych działań. Na pewno, jak dotychczas, będziemy 
dążyć do utrzymania niezbędnej proporcji i równowagi 
pomiędzy pożądanym poziomem dydaktyki a intensyw-
nością i wysokim poziomem badań naukowych. Jest to 
niesłychanie ważne, bo bez dbałości o badania naukowe 
i ich poziom Uniwersytet nie ma przyszłości i zmienić 
się może bardzo szybko w szkołę zawodową. 

Z drugiej strony w pełni należy zdawać sobie sprawę 
z tego, że przyjmowanie coraz większej liczby studentów 
nie pozostaje bez wyraźnego wpływu na jakość studiów, 
stwarza presję przeciętności. Obroną przed tymi zjawi-
skami jest system dobrowolnej akredytacji, który przy-
jęły i stosują polskie uniwersytety. Uniwersytecka Ko-
misja Akredytacyjna wydała właśnie pod koniec czerw-
ca br., po ponad rocznej pracy, certyfikaty akredytacyjne 
potwierdzające poziom nauczania na kierunku archeolo-
gia, na siedmiu polskich uniwersytetach, w tym również, 
rzecz jasna, na Uniwersytecie Wrocławskim. Są to doku-
menty wydawane na czas określony, pięciu lat. 
Do uzyskania patentu wysokiej jakości kształcenia usta-
wiła się już spora kolejka innych kierunków studiów: 
filologia polska, angielska, germańska, psychologia itd. 
W sumie postępowanie akredytacyjne, na różnym etapie 
zaawansowania, prowadzone jest już w odniesieniu do 
21 kierunków studiów. Będziemy do sprawy akredytacji, 
jakości studiów przywiązywali bardzo dużą wagę. Kon-
tynuowany będzie proces wdrażania Europejskiego Sy-
stemu Punktów Kredytowych. System ten służyć będzie 
nie tylko do wymiany studentów z zagranicą, czy innymi 
uczelniami w kraju, ale stosowany będzie również jako 
system studiowania w macierzystej uczelni. 

Do istotnych spraw wymagających kompleksowych 
rozstrzygnięć zaliczyć trzeba również tworzenie przez Uni-
wersytet szerokiej oferty edukacyjnej, także w formie funk-
cjonujących w regionie dolnośląskim oddziałów zamiej-
scowych uczelni, nazywanych obecnie "studenckimi gru-
pami zamiejscowymi". Działają one na razie tylko w 
Jeleniej Górze, Zgorzelcu i Kłodzku. Dostrzegamy tu moż-
liwość szerokiego i znaczącego oddziaływania Uniwersy-
tetu na cały region dolnośląski i budowania obustronnie 
korzystnych z nim więzów. Być może przy odpowiednim 
zaangażowaniu i wsparciu lokalnych władz a także władz 
wojewódzkich, uda się stworzyć w terenie filie Uniwer-
sytetu, a więc przybliżyć studia młodzieży z naszego re-
gionu nie tylko w sensie terytorialnym, ale również fi-
nansowym. W każdym razie współpraca w tym zakresie 
stwarza nie tylko szansę na zwiększenie liczby studiu-
jącej u nas młodzieży wywodzącej się ze środowisk wiej-
skich czy małomiasteczkowych, co ma niezwykle donio-
słe znaczenie społeczne. Trudno nie wspomnieć i o tym, 
że ewentualna rozbudowa naszych agend w regionie 
zwiększy możliwości zatrudnienia absolwentów uniwer-
syteckich studiów doktoranckich, na których obecnie 
mamy już blisko 1000 osób, a którzy w coraz większej 
liczbie będą je w najbliższych latach kończyć. Powoli 
dojrzewa też na naszej uczelni i w niedługim czasie win-
na być urzeczywistniona idea Uniwersytetu Otwartego. 

Sumując tę sekwencję wypowiedzi podkreślić należy, 
iż potrzebna jest ciągła współpraca z władzami miasta 
i regionu, zwłaszcza po zmianach od stycznia tego roku, 
kiedy powstało duże województwo dolnośląskie i poja-
wił się nowy partner - samorząd szczebla wojewódzkie-
go. 

Zmiany i reformy w polskiej oświacie powodują, iż 
musimy przygotować się do przyjmowania w niedługim 
czasie młodych ludzi, absolwentów zreformowanych szkół. 
Będzie to wymagało dostosowania programów i sposobu 
kształcenia na Uniwersytecie do aktualnego i perspek-
tywicznego zapotrzebowania społecznego. Potrzebne bę-
dzie zacieśnienie współpracy ze szkołami. Pierwsze ru-
chy w tym zakresie zostały już zrobione. Koledzy z Wy-
działu Nauk Przyrodniczych, Wydziału Chemii oraz Wy-
działy Fizyki i Astronomii wyszli z inicjatywą, zaakcep-
towaną przez Ministerstwo Edukacji Narodowej, stwo-
rzenia studiów podyplomowych dla nauczycieli, które 
przygotowują ich do nowych zadań w zreformowanym 
szkolnictwie. 

W minionej epoce nadmierne i nieskuteczne plano-
wanie skutecznie się skompromitowało. Istnieje jednak 
potrzeba stworzenia perspektywicznego planu rozwoju 
Uniwersytetu we wszystkich przejawach. Jest to bardzo 
potrzebne po to, by z wielu oczekujących nas zagrożeń 
zdawać sobie sprawę. Byłoby dobrze wiedzieć co czeka 
nas za 5, 10, a nawet 20 lat w zakresie rozwoju Uniwer-
sytetu, liczby studentów i rozwoju kadry. Fachowa ana-
liza prognoz demograficznych, ekonomicznych i wszelkich 
innych, a także naszych możliwości kadrowych na po-
szczególnych kierunkach, pozwoliłaby stworzyć taki plan. 
Uniknęlibyśmy sytuacji drastycznych, jak np. występu-
jące na niektórych kierunkach studiów braki kadrowe, 
stawiające pod znakiem zapytania dalsze prowadzenie 
tam dydaktyki i badań na niezbędnym poziomie. 

Do właściwego i bezkolizyjnego funkcjonowania Uni-
wersytetu oraz wykonania wyżej wymienionych i wszy-
stkich innych zaplanowanych zadań i zmian, potrzebna 
jest sprawnie działająca administracja. W ostatnim cza-
sie nastąpiła w tym zakresie poprawa, ale należy stale 
i systematycznie doskonalić istniejący stan rzeczy. 

Uważamy, mówię to również w imieniu całej ekipy 
rektorskiej, że trzeba bliżej współpracować ze studenta-
mi, tworzyć warunki dla działalności samorządu studenc-
kiego, studenckiego ruchu naukowego i działalności kul-
turalno-sportowej. Szerzej należy włączyć samorząd stu-
dencki do współpracy nad doskonaleniem planów i pro-
gramów studiów, jak również do działań mających na 
celu zwiększenie wymiany zagranicznej studentów. Po-
trzeba stworzenia Centrum Międzynarodowej Informa-
cji Studenckiej wydaje się być ewidentna. 

Jeśli nasz Uniwersytet, pomimo wielu trudności w 
ostatnich latach, rozwijał się, odniósł sukcesy i w bada-
niach naukowych i w dydaktyce oraz w szkoleniu młodej 
kadry, to była to przede wszystkim zasługa bardzo wie-
lu naszych kolegów, ich ofiarnej pracy na rzecz Uniwer-
sytetu. Była to także zasługa kierownictwa Uniwersyte-
tu na czele z Panem Rektorem Romanem Dudą. W imie-
niu społeczności akademickiej na ręce Pana Rektora 
składam wszystkie słowa serdecznego podziękowania za 
ich ofiarną pracę i oddanie sprawom Uniwersytetu. Niech 
mi wolno będzie - kończąc swoje wystąpienie - wyrazić 
życzenie, aby nadchodzące lata przyniosły nam wszyst-
kim ciągle oczekiwaną poprawę sytuacji ekonomicznej 
Uniwersytetu, kondycji materialnej pracowników uczel-
ni i studentów, aby rozwijały się badania naukowe i 
kształcenie młodzieży. 
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Inauguracja '99 (od lewej): ustępujący Rektor, 
prof. Roman Duda, obecny Rektor, prof. Romuald Gel-

les i prorektorzy, prof. Józef J . Ziółkowski, prof. An-
drzej Witkowski, prof. Rościsław Żerelik i prof. Marek 

Bojarski 

Dziekani w obecnej kadencji, od lewej: prof. Władysław 
Dynak, prof.Krzysztof Wachowski, prof. Zdzisław Kegel, 

prof. Stefan Mróz, prof. Ryszard Szwarc, 
prof. Jerzy P. Hawranek, prof. Bernard J . Albin, 

prof. Teresa Oberc-Dziedzic 

Rektorzy wrocławskich uczelni, honorowi goście 
Gaudeamus '99 w Uniwersytecie Wrocławskim 

* * * 

W dalszej części uroczystości prorektor, prof. Józef Ministra Edukacji Narodowej za wyróżniające się bada-
Ziółkowski wręczył pracownikom naukowym 11 nagród nia naukowe (lista nagrodzonych p. str. 5). 
indywidualnych i 3 nagrody zespołowe przyznane przez 

. . . i zespół chemików pod kierunkiem 
prof. Henryka Kozłowskiego 

Nagrodę Ministra Edukacji za osiągnięcia naukowe 
odbiera prof. Alfred Konieczny ... 

W uznan iu zasług dla Uczelni Złotymi Medalami 
Uniwersytetu Wrocławskiego, wnioskowanymi przez Uni-
wersytecki Związek Kombatantów i Byłych Więźniów 
Politycznych uhonorowani zostali przez akademicki Se-
nat: doc.dr hab. Józef Januszewski (pośmiertnie), prof. 
Mieczysław Klimowicz, prof. Wojciech Narębski i prof. 
Lech Pajdowski. 

Medale wręczył prorektor, prof. Marek Bojarski. 

Doc.dr Józef Januszewski (pośmiertnie 1908 - 1999) 
Emerytowany pracownik naukowy Ins tytutu Geograficz-
nego Uniwersy te tu Wrocławskiego. Porucznik (1938), 
uczestnik kampani i wrześniowej 1939 roku; przebywał 
w obozach Arnwalde, Gross Borne i Sanbostel. Studia w 
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Uniwersytecie Wrocławskim rozpoczął w 1946 roku, a 
po ich ukończeniu podjął pracę w Zakładzie Meteorologii 
i Klimatologii. W 1955 roku przeniósł się do Katedry 
Geografii Ekonomicznej. Po uzyskaniu stopnia docenta 
w 1979 roku przeszedł na emeryturę. Aktywny członek 
Związku Kombatantów RP i Byłych Więźniów Politycz-
nych. 

Prof.dr hab. Mieczysław Klimowicz (ur. 1919) 
Emerytowany profesor Uniwersytetu Wrocławskiego. 
Uczestnik kampanii wrześniowej w 1939 roku. Od 1943 
roku dowódca plutonu w oddziale Armii Krajowej. Wal-
czył z bandami UPA w czerwcu 1944 roku. W Uniwersy-
tecie Wrocławskim pracował w Instytucie Filologii Pol-
skiej, w latach 1945 - 1990 pełnił funkcje prodzieka-
na, dziekana, prorektora i rektora Uniwersytetu (1987 
- 1990). Aktywny członek Uniwersyteckiego Związku 
Kombatantów RP i Byłych Więźniów Politycznych. 

Prof.dr hab. Lech Pajdowski (ur. 1920) 
Emerytowany profesor Uniwersytetu Wrocławskiego. 
Jeden z pionierów powojennej chemii we Wrocławiu. 
Uczestnik kampanii wrześniowej w 1939 roku. Żoł-
nierz Armii Krajowej (1941 - 1944). Po wkroczeniu 
Armii Czerwonej internowany i wcielony do pułku 
piechoty w m. Kaługa (ZSRR). Pracownik naukowy 
Instytutu Chemii. Kierownik Zakładu Dydaktyczne-
go Analizy Instrumentalnej Uniwersytetu Wrocław-
skiego oraz Zakładu Naukowego Termodynamiki i 
Elektrochemii Związków Kompleksowych w ówcze-
snym Instytucie Chemii (1967 - 1969). W latach 1974 
- 1978 przewodniczący Komisji ds. Wynalazczości Uczel-
ni. Od 1951 roku członek Związku Nauczycielstwa Pol-
skiego. Do Związku Kombatantów wstąpił w 1974 roku 
pełniąc szereg funkcji: przewodniczącego Komisji Odzna-

Immatrykulacji studentów pierwszego roku, którzy 
najlepiej zdali egzaminy wstępne i wybrani zostali z 13 
173 przyjętych w tym roku na naszą Uczelnię, dokonał 
prorektor, prof. Andrzej Witkowski (lista uroczyście im-

czeniowej, przewodniczącego Komisji Rewizyjnej i Sekre-
tarza Zarządu Koła. 

Prof.dr hab. Wojciech Narębski (ur. 1925) 
Przeszedł szlak wojenny z armią generała Andersa, ucze-
stnicząc w bitwie pod Monte Cassino. Wychowanek Uni-
wersytetu im. M. Kopernika w Toruniu (1952), studia 
doktoranckie odbył w Akademii Górniczo-Hutniczej 
(1957), habilitację uzyskał na Uniwersytecie Jagielloń-
skim. Profesor nadzwyczajny (1973), od 1984 roku - pro-
fesor zwyczajny. Emerytowany profesor Muzeum Ziemi 
PAN, zatrudniony tam od 1956 roku. Profesor utrzymu-
je ożywione kontakty z Instytutem Nauk Geologicznych 
UWr. 

Złotym Medalem UWr. uhonorowani zostali: 
doc. dr Józef Januszewski (pośmiertnie) - Medal 

odebrał (od lewej) prof. J an Łoboda, prof. Mieczysław 
Klimowicz, prof. Wojciech Narębski, prof. Lech Pajdow-

ski 
matrykulowanych studentów p. str. 5). 

W imieniu wszystkich studentów Uniwersytetu wy-
stąpił przewodniczący Samorządu Studenckiego, Bartosz 
Konopka. 

Immatrykulacja najlepszych reprezentantów 
uniwersyteckich kierunków studiów 

Po trudach egzaminów indeksy cieszą 

WYKŁAD INAUGURACYJNY WYGŁOSIŁ PROF. LECH TYSZKIEWICZ, HISTORYK, ZNAWCA HISTORH 
WCZESNEGO ŚREDNIOWIECZA I ŚREDNIOWIECZA ŚLĄSKA. 

WROCŁAW - MIASTO NA ROZDROŻU... LUDÓW, PAŃSTW, KULTUR 

Trudno o bardziej dramatyczną historię miasta, jak 
dzieje Wrocławia, w tysiącletniej historii parokrotnie 
zmieniającego swoją przynależność państwową a także 

charakter etniczny. 
Położony nad Odrą w miejscu spływu do niej paru 

mniejszych rzek jak Oława czy Ślęza, stanowił Wrocław 
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naturalny ośro-
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wicach. Po tym 
przybywała tu 
ludność celtyc-
ka, a następnie 
germańska, Lu-
giowie: nosicie-
le kultury prze-
w o r s k i e j i 
oksywskiej. W 

V wieku jakiś wpływ na Śląsk wywierali Hunowie, świad-
kiem grób książęcy w Jędrzychowicach koło Oławy. Do-
piero od VII, VIII wieku możemy mówić o trwalszym 
osadnictwie słowiańskim, które wywrze piętno na całych 
dziejach ziemi śląskiej i miasta. Ich ośrodkiem grodo-
wym obok Niemczy był tu gród na Ostrowiu Tumskim. 

Wszelkie dostępne źródła dotyczące Ślężan jak i in-
nych plemion śląskich wskazują wyraźnie na ich pier-
wotną przynależność polityczną do starszej od polskiej 
państwowości Wielkich Moraw, a od początku X wieku 
od Przemyślidów czeskich. Od jednego z nich, Wratysła-
wa, wzięło nasze miasto swoją nazwę, w najs tarszej 
polskiej kronice Galla Anonima (III, Wstęp, s. 120: ne 
frustra panem Polonie manducarem) po prostu Wrati-
slau (11,8, s.75), a najczęściej Wratislavia, skąd trwały 
element herbu miasta, litera "W". 

Ten stan rzeczy przetrwał do około 990 roku, kiedy to 
książę czeski Bolesław II prowadził z Mieszkiem księ-
ciem Polan wojnę o jakieś w Kronice Thietmara (IV 12, 
s. 160) poświadczone regnum ablatum, tj. zabrane króle-
stwo, prawdopodobnie Śląsk. Zajęcie przez Mieszka Ślą-
ska spowodowało znaczny awans Wrocławia, zwłaszcza 
po fundacji na zjeździe gnieźnieńskim w 1000 (Thiet-
mar IV, 45). roku przez cesarza Ottona III i Bolesława 
Chrobrego biskupstwa. Jego pierwszy pasterz został 
określony jako Johannes Wrotizlaensis, skąd pochodzi za-
równo patron diecezji, św. Jan Chrzciciel, jak i następny 
element jego herbu, ścięta głowa świętego. W tym też 
czasie musiała powstać na miejscu starszej chrześcijań-
skiej świątyni pierwsza katedra. W czasie wojny polsko-
niemieckiej w 1017 roku Bolesław Chrobry oczekiwał na 
rozwój wypadków w mieście Wortizlaua civitas (Thiet-
mar VII, 64, s.559). 

Pierwsza połowa XI wieku przynosi zaburzenia spo-
łeczne i najazd księcia czeskiego Brzetysława w 1138 r., 
który w drodze powrotnej przyłączył Śląsk do Czech. 
Biskupi wrocławscy musieli porzucić swoją stolicę i przej-
ściowo zamieszkać w Ryczynie. Jednak akcja Kazimie-
rza Odnowiciela w połowie tego stulecia przynosi odzy-
skanie Śląska z Wrocławiem, odbudowę zniszczonej ka-
tedry i znaczny wzrost znaczenia grodu nad Odrą do tego 

stopnia, że najs tarszy kronikarz polski Gall Anonim 
określa całą prowincję równorzędnie jako regio Zleznen-
sis (Gall 11,50 s. 119) lub regio Wratislauiensis (Gall 11,4 
s.70; II, 24 s. 91), zaliczając Wrocław do sedes regni prin-
cipales (Gall 11,8 s.75). A geograf arabski al-Idrisi pisze 
nawet o państwie Bulunia ze stolicą Wratislaba. Sto-
sownie do tego podział państwa dokonany w 1138 r. przez 
Bolesława Krzywoustego Śląsk przyznaje najstarszemu 
synowi, Władysławowi. Obok księcia dużą rolę odgrywa-
ją zamieszkali na Ołbinie magnaci, z których Piotr Wło-
stowic, legendarny fundator klasztorów i kościołów zało-
żył zarówno klasztor św. Wincentego jak i NMP na Pia-
sku. Przepiękny portal ze zburzonego w 1529 roku kla-
sztoru św. Wincentego możemy dotąd podziwiać w ścia-
nie bocznej kościoła Marii Magdaleny. Z kolei budynek 
kościoła Panny Marii na Piasku zawiera tympanon z 
płaskorzeźbą żony Piotra Marii i syna Świętosława, ofia-
rodawców kościoła. Z napływem ludności obcej, Wallo-
nów i Żydów rozrasta się miasto, którego biskup Walter 
pochodzący z diecezji leodyjskiej (Liège) zbudował kate-
drę romańską, a od papieża Hadriana IV otrzymał w 
1155 r. pierwszą wrocławską bullę protekcyjną. 

Tymczasem okres wygnania seniora Władysława z 
Polski właśnie z powodu zbrodni na Piotrze Włostowicu 
kończy się układem zawartym między książętami junio-
rami a cesarzem Fryderykiem Barbarossą w Krzyszko-
wie w 1157 r. i powrotem jego synów do ojcowizny na 
Śląsk. We Wrocławiu zagościł Bolesław Wysoki, znający 
dobrze stosunki w Europie zachodniej, uczestnik drugiej 
wyprawy krzyżowej w 1147 roku. Jego rządy to początki 
sprowadzania mnichów cysterskich na Śląsk; w 1175 r. 
zakłada ogromny klasztor w Lubiążu, zaś dzieło ojca 
kontynuuje syn Henryk Brodaty powiązany z Europą 
przez małżeństwo z Jadwigą z wpływowego rodu Andech-
sów, przyszłą świętą Jadwigą Śląską. On to dokonuje 
dalszych fundacji cysterek w Trzebnicy i cystersów w 
Henrykowie w 1203 i 1227 roku. 

Działania tego wybitnego władcy jak i jego syna 
Henryka Pobożnego, którzy po zdobyciu Krakowa w 1238 
nosili podwójny tytuł "dux Zlesie et Polonie" zakończyła 
jednak katastrofa w postaci bitwy na Dobrym Polu pod 
Legnicą 9 IV 1241 r. z Tatarami. Gród główny we Wro-
cławiu prawdopodobnie nie ucierpiał, ale w gruzach le-
gły plany zjednoczenia państwa piastowskiego. 

Tymczasem od powrotu Bolesława Wysokiego do oj-
cowizny na Śląsku prowadzony był proces zmieniający 
dotychczasową gospodarkę na wsi i w miastach, okre-
ślany jako melioratio terrae lub w dyspozycjach poszcze-
gólnych dokumentów iure Teutonico locare. Polegał on na 
zwolnieniu ludności z angariae, ciężarów prawa polskie-
go i zamianie ich na jednolity czynsz pieniężny. Na wsi i 
w miastach lokatorzy-zasadźcy obejmowali stanowiska 
samorządowych sołtysów lub wójtów. Sam Wrocław 
wprawdzie nie przodował tu chronologicznie; wyprzedzi-
ły go Złotoryja i Środa Śląska, jednakże został on uloko-
wany na prawie niemieckim w 1242 r. jako pierwsze z 
głównych miast polskich, wyprzedzając lokowany w 1257 
r. Kraków. Pojawiają się wójtowie Henryk i Zygfryd a 
lokację ponowiono w 1261 roku, dodając kilka lat później 
założone Nowe Miasto (1263). Z tych czasów pochodzi 
dzisiejszy kształt topograficzny miasta z rynkiem i pro-
stopadłymi do niego ulicami o nazwach zaczerpniętych 
od specjalności zamieszkałych na nich rzemieślników 
cechowych, jak Kuźnicza, Szewska czy Garbary. Ta reor-
ganizacja pociągała za sobą także zmiany etniczne: wój-
tami, sołtysami, ławnikami i rajcami miejskimi pocho-



18 PRZEGLĄD UNIWERSYTECKI Numer 10/1999 

dzącymi spośród bogatych kupców i rzemieślników byli 
sprowadzani tu z Saksonii Niemcy. Stąd szybko powstał 
pozornie niemiecki charakter miasta, przy dużej ilości 
ludności polskiej skupionej wokół kościołów Św. Klemensa 
i Marii Egipcjanki (dziś św. Krzysztofa). Zaciążyło to także 
na jego polityce coraz bardziej sprzyjającej Niemcom. 
Gdy więc po śmierci Henryka IV Probusa w 1290 roku, 
który mimo hołdu złożonego w 1287 r. Rudolfowi Habs-
burgowi, także władał tak Wrocławiem jak i Krakowem, 
to jego następcy, przede wszystkim Henryk VI, nie mieli 
idei łączności z innymi ziemiami polskimi. Toteż w 1327 
złożył on hołd królowi czeskiemu Janowi Luksemburgo-
wi. Następnie Ludwik Wittelsbach nadał królowi cze-
skiemu Śląsk w lenno, zaś Karol IV inkorporował tę zie-
mię do korony czeskiej za poparciem niechętnego Polsce 
patrycjatu miejskiego, przy zrzeczeniu się praw do Ślą-
ska przez Kazimierza Wielkiego w 1339. W 1337 roku 
zlikwidowano sąd prawa polskiego, a w 1339 roku J a n 
Luksemburski odebrał biskupowi Janowi Nankerowi 
gród Milicz, za co został wyklęty (płaskorzeźba na fila-
rze katedry wrocławskiej). Nowe wielkie kościoły miej-
skie św. Marii Magdaleny i św. Elżbiety były świątynia-
mi ludności niemieckiej, a klasztory św. Wincentego i 
Panny Marii na Piasku wiodły w latach 1348-1385 gor-
szący spór o pierwszeństwo opatów w procesjach. 

Wrocław był dużym, do 20 000 mieszkańców, mia-
stem nacechowanym konfliktami społecznymi jak bunt 
tkaczy w 1333 r., a zwłaszcza powstanie pospólstwa prze-
ciw opanowanej przez patrycjat radzie miejskiej w roku 
1418, stłumione bezwzględnie przez Zygmunta Luksem-
burga w dwa lata później. Najważniejsze były jednak 
przemiany etniczne - w przeciwieństwie do Krakowa czy 
Poznania nie nastąpiła tu repolonizacja ludności. A nie-
miecki patrycjat po Zygmuncie poparł Albrechta Habs-
burga, zaś Kazimierz Jagiellończyk w 1447 roku, mimo 
poparcia książąt oleśnickich (Konrad Biały) musiał ze 
Śląska zrezygnować. Po Albrechcie miasto popiera wdo-
wę po nim i Władysława Pogrobowca. Od 1453 r. broni 
się przed umiarkowanie husyckim królem czeskim Je-
rzym z Podiebradów, ale też za najazd uznaje akcję woj-
skową Kazimierza Jagiellończyka i jego syna Władysła-
wa (1474). Po panowaniu Macieja Korwina do decydują-
cego kroku doszło w 1526, kiedy to po śmierci Ludwika 
Jagiellończyka w bitwie z Turkami pod Mahacsem, mimo 
uzasadnionych pretensji Zygmunta Starego, miasto przy-
jęło władzę jego szwagra Ferdynanda Habsburga. Po nim 
przychodzi Maksymilian i Rudolf II do 1612 r. 

Miasto tak jak inne miasta niemieckie przechodzi w 
pierwszych dziesięcioleciach okres reformacji, gdy J a n 
Hess wprowadził luteranizm przy milczącej zgodzie bi-
skupa J a n a Turzona (1523 pierwsze nabożeństwo ewan-
gelickie). Dotyczyła ona całego miasta z wyjątkiem Ostro-
wia Tumskiego i dopiero po soborze trydenckim w 1563 
roku przychodzi reakcja katolicka za biskupa Marcina 
Gerstmanna, a w czasie religijnych wojen do pokoju w 
Augsburgu w 1555 r., a następnie wojny trzydziestolet-
niej 1618-1648 stara się zachować t rudną neutralność. 
Miasto, które musiało w tym czasie poddawać się cesa-
rzowi Ferdynadowi II, to bronić się przed szwedzkim 
generałem Wranglem traci połowę czterdziestotysięcz-
nej wówczas populacji, ale odzyskuje w pokoju westfal-
skim swobody religijne, a jego szkoły tak protestanckie, 
jak powstające w ramach kontrreformacji gimnazjum św. 
Macieja (obecnie Ossolineum) są podobnie j ak i inne 
dziedziny życia w stałym rozkwicie. Powstają barokowe 
budowle katolickie jak kościół jezuicki im. Jezus, a de-

kretem cesarza Leopolda z 21 X 1702 Academia Leopol-
dina, która choć pozbawiona wszystkich wydziałów uni-
wersyteckich, już pod inną władzą po połączeniu z prote-
stanckim uniwersytetem we Frankfurcie nad Odrą Via-
drina, staje się 24 IV 1811 roku Universitas Litterarum 
Wratislaviensis, kwitnącym ośrodkiem nauki. Działa tu 
Towarzystwo Literacko-Słowiańskie, Katedra Języków 
Słowiańskich W. Nehringa, a w gimnazjum Św. Elżbiety 
pracował J . Bandtkie. O znaczeniu nowo powstałego uni-
wersytetu świadczą nazwiska R. Roeppela, R. Bunsena 
czy Th. Mommsena, Steffens. 

Zanim do tego doszło, nastąpiła ponowna zmiana, co 
prawda nie charakteru etnicznego Wrocławia, lecz jego 
przynależności państwowej. Król pruski Fryderyk II, 
mimo deklarowanej lojalności w stosunku do cesarzowej 
Marii Teresy, głosząc się "dzielnym synem Piastów" podjął 
akcję aneksji Śląska do królestwa pruskiego (1740-63). 
Pod jego władzą miasto i twierdza Wrocław znacznie się 
rozwinęło jako ośrodek gospodarczy i administracyjny 
Prowincji Śląski. Tylko w czasie katastrofy Prus w woj-
nie z Napoleonem po zdobyciu go w 1806 r. przez wojska 
francuskie kazano zburzyć fortyfikacje, pozostawiając 
tylko tzw. Wzgórze Polskie koło Muzeum Narodowego 
oraz Partyzantów, dawne wzgórze Liebicha. Zwłaszcza 
po zwycięstwie Prus w wojnie z Napoleonem III w 1870 
roku w obrębie cesarstwa niemieckiego przeżywa burzli-
wy rozwój: w 1860 roku liczy 142 000 mieszkańców, 1868 
- 202 000 a w 1911 aż 543 000. Przybywa instytucji 
miejskich: Parki Szczytnicki i Południowy w 1891 r., 
wodociągi na Grobli i na Wiśniowej, w 1893 rusza tram-
waj elektryczny i gmach Biblioteki Miejskiej, dziś Uni-
wersyteckiej, w roku 1910 powstaje Technische Hoch-
schule, dzisiejsza Politechnika, a na początku XX stule-
cia linie kolejowe łączą się - i stąd Dworzec Główny. W 
1911 powstaje J ah rhunder tha l l e i Pawilon Czterech 
Kopuł, Wystawa Stulecia (1913). 

Tylko nielicznej polonii (20 000) nie powodzi się naj-
lepiej. W 1821 r. po z górą ośmiu wiekach udało się Pru-
som odłączyć biskupstwo wrocławskie od arcybiskupstwa 
gnieźnieńskiego, a za ponad sto lat w roku 1929 uzysku-
je biskupstwo rangę arcybiskupstwa za kard. Bertrama. 

Okres I wojny światowej to czasy niedostatku, jak 
mówiono brukwianych zim, bo tylko to pozostało do je-
dzenia. Po klęsce Niemiec sytuacja wrocławskich Pola-
ków pod przewodem F. Juszczaka była trudna. Bowiem 
już Niemcy Republiki Weimarskiej uznawali Polskę za 
państwo sezonowe, a jeszcze gorzej było za czasów hitle-
rowskich. Gwałtowny wzrost członków NSDAP (E. Hei-
nes) z 1000 w 1925 do 66 000 w 1933 r. i Brunatny Dom 
przy dzisiejszej ulicy Biskupiej zwiastują nową epokę 
prześladowań i wojen. Liczba Żydów z 20 000 spada do 
wojny po ustawach norymberskich (1935) i nocy kryszta-
łowej (1938) do 5 000. Spalono synagogę przy ul. Łąko-
wej. Entuzjastyczne Fackelzugi i wiece z okazji przyja-
zdu Hitlera oraz trzy dni świąt w mieście po zdobyciu 
Warszawy, a z drugiej strony obóz koncentracyjny przy 
ul. Hauke -Bosaka. Życie wojenne t ak dramatycznie 
przedstawił ksiądz Paul Peikert. Zmienne losy wojny 
doprowadzają do ogłoszenia miasta 25 VIII 1944 twier-
dzą. Mnożą się egzekucje defetystów nawet spośród naj-
wyższych dygnitarzy miasta - W. Spielhagen. Gauleiter 
Karl Hanke, nigdy nie odnaleziony, ucieka z Wrocławia 
ostatnim samolotem. 6 maja 1945 r. gen von Niehoff 
podpisuje na Krzykach kapitulację miasta, otwierając 
tym samym znowu nowy rozdział jego dziejów. Ostatni 
rozdział niemieckiego Wrocławia zakończył się klęską. 
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Wraz z wkroczeniem wojsk radzieckich i przybyciem 
pierwszych przedstawicieli władzy tworzącej się tzw. lu-
dowej Polski, Wrocław staje się jakby stolicą Ziem Odzy-
skanych. A był w znacznym stopniu zniszczony. Jednak 
w jego obrębie mimo przymusowej ewakuacji przez wła-
dze niemieckie pozostawało ok. 200000 Niemców z wła-
snymi urzędami municypalnymi. Ich przymusowy exo-
dus na zachód rozpoczął się w październiku 1945 i trwał 
jeszcze przez długie miesiące roku 1946. 10 maja 1945r. 
spłonęły ogromne i bezcenne zbiory Biblioteki Miejskiej. 
W zniszczonym mieście ponad 300 budynków zajmowa-
ły wojskowe władze radzieckie, które spowodowały wy-
wiezienie z miasta tytułem łupów wojskowych maszyn z 
212 fabryk. Nie brakowało też wśród polskich przyby-
szów zwykłych szabrowników, co spowodowało dalsze 
straty w zrujnowanym mieście. 

Teraz następuje z wolna jego stabilizacja i odbudo-
wa. Przybywają pierwszy polski prezydent miasta Bole-
sław Drobner i organizator życia naukowego prof. Stani-
sław Kulczyński, a także ks. Kazimierz Lagosz. 1 sierp-
nia 1945 kard. August Hlond mianuje administratorem 
diecezji ks. Karola Milika. 6 XI 1945 r. pierwszy wykład 
na odradzającym się na razie wspólnie z Politechniką 
Uniwersytecie Wrocławskim wygłosił prof. Ludwik Hir-
szfeld, a 15 XI na Politechnice prof. Kazimierz Idaszew-
ski, stąd do dziś data święta nauki wrocławskiej. 

Za czasów gdy I Sekretarz PPR Władysław Gomułka 
był również ministrem Ziem Odzyskanych, Wrocław prze-
żywa okres jakby propagandowej prosperity: w 1948 r. 
odbywa się - czego pamiątkę stanowi Iglica - Wystawa 
Ziem Odzyskanych, a w skali międzynarodowej jeszcze 
większy refleks miał Światowy Kongres Intelektualistów 
w Obronie Pokoju, na który udało się zaprosić tak wybit-
nych twórców jak Pablo Picasso, Irena Joliot-Curie, Ju-
lius Huxley, Ilia Erenburg czy Vercors. W 1951 roku, 
podobnie jak w bieżącym, odbył się Powszechny Zjazd 
Historyków. Ale ponury cień na ten okres rzucają okrut-
ne prześladowania opozycji, w tym 107 osób skazanych i 
straconych w więzieniu przy ul. Kleczkowskiej. W dzie-
jach nauki takim "socjalizującym" w złym sensie tego 
słowa posunięciem było nadanie w 1952 r. uniwersyteto-
wi imienia Bolesław Bieruta, czego po dziesiątkach lat 
tak trudno było nam się pozbyć. 

Sytuację zmieniła śmierć Stalina w 1953 roku i po-
wrót do władzy uwięzionego Gomułki. Nastąpiła wtedy 
tzw. odwilż albo nawet, jak pisano za granicą, wiosna w 
październiku. Uwolniono 9000 więźniów politycznych, 
rządy w Kościele obejmuje powracający z miejsca odo-
sobnienia kard. S. Wyszyński a arcybiskupstwo wrocław-
skie B. Kominek. Dochodzi do odrodzenia i rozwoju nau-
ki i kultury dzięki tej miary uczonym co H. Steinhaus, 
W. Bross, K. Urbanik a także dzięki działalności poetki 
U. Kozioł, Teatru Pantomimy H. Tomaszewskiego czy 
jeszcze bardziej Teatru Laboratorium J. Grotowskiego. 
Widomym symbolem tej odnowy było otwarcie wreszcie 
w 1985 r. Panoramy Racławickiej. Stabilizujący charak-
ter dla miasta jak i dla całych Ziem Zachodnich i Pół-
nocnych miał układ w sprawie granic podpisany w gru-
dniu 1970 roku z ówczesnym Kanclerzem Republiki Fe-
deralnej Niemiec Willi Brandtem. 

Jednak temu rozwojowi miasta towarzyszyła ciągle 
błędna polityka gospodarcza władzy w państwie tzw. re-

alnego socjalizmu, która powodowała strajki i demon-
stracje krwawo nieraz tłumione przez organy bezpieczeń-
stwa. Rodzi się zatem opozycja po wydarzeniach w Po-
znaniu w 1956 r. i w Gdańsku w 1970 r., i następnych 
latach. Kolejne zmiany ekip rządzących, od Gomułki do 
Gierka, nie przynoszą zdecydowanych rezultatów. Gdy 
po protestach powstaje NSZZ Solidarność, Wrocław bie-
rze w ruchu bardzo żywy udział. Powstaje tu Regionalny 
Komitet Porozumiewawczy. Rozmowy opozycji reprezen-
towanej przez kard. H. Gulbinowicza z władzą w osobie 
prof. Porębskiego nie dają pozytywnych rezultatów. Dal-
sze losy są dobrze znane: okrągły stół i 35 procentowe 
wybory w czerwcu 1989 r. Przynoszą one przełom poli-
tyczny. Wybory 1991 roku były już stuprocentowe. W roku 
1990 też po raz pierwszy wybrano w demokratyczny spo-
sób władze samorządowe z B. Zdrojewskim jako prezy-
dentem miasta. Daje to mu szansę rozwoju jako wiel-
kiego ośrodka gospodarczego i kulturalnego. Daje też 
szansę nauce wrocławskiej, gdy w kolejnych w pełni swo-
bodnych wyborach powołujemy władze uniwersyteckie z 
rektorem na czele, czego świadectwem są także tego-
roczne wybory. 

I tak w ciągu z górą tysiąca lat istnienia Wrocław w 
dramatycznych okolicznościach zmieniał władzę z cze-
skiej na polską, po tym znowu na czeską i habsburską, 
aby przejść w XVIII wieku pod władzę niemiecką, którą 
zakończył zbrodniczy okres panowania nazistów. Od 1945-
46 znowu jest miastem polskim po całkowitej, co jest 
wielką rzadkością, wymianie ludności. Znowu według 
przywołanych po raz wtóry słów kroniki Gala Anonima 
stał się sedes principalis, ale już nie regni, lecz rei publi-
cae Poloniae. 

I tymi słowy novo rectore magnifico, tertio Christiani-
tatis millenio adveniente, novum annum academicum in-
cipimus, qui felix, faustus fortunatusque sit! 

* * * 

Po wykładzie inauguracyjnym i Gaudeamus, wykona-
nym przez chór Uniwersytetu pod dyrekcją Alana Urban-
ka, Jego Magnificencja Rektor formułą "Quod bonum, 
felix, faustum, fortunatumque sit" zainaugurował kolej-
ny rok akademicki 1999/2000. 

Tradycyjny toast JM Rektora i odczytanie listów gra-
tulacyjnych odbyły się w sali Senatu w obecności zapro-
szonych gości i społeczności akademickiej Uczelni. 

fot. Jerzy Katarzyński 
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Międzynarodowa Konferencja Naukowa 
TRZYDZIESTOLECIE WSPÓŁPRACY NASZEJ UCZELNI 

Z WILEŃSKIM INSTYTUTEM PEDAGOGICZNYM 

Z okazji trzydziestej rocznicy podpisania umowy mię-
dzy Uniwersytetem Wrocławskim i Wileńskim Uniwer-
sytetem Pedagogicznym, w dniach 23 - 25 września tego 
roku obie uczelnie wraz z Ministerstwem Oświaty i Na-
uki Republiki Litewskiej zorganizowały VI Międzyna-
rodową Konferencję Naukową pt.Educational Change and 
Modern Teaching Methods, w której wzięło udział ok. 250 
uczestników z Litwy, Polski, Estonii, Łotwy, Rosji, Re-
publiki Federalnej Niemiec, Holandii i Hong Kongu. Naj-
liczniejsza, poza Litwinami, polska grupa, która repre-
zentowana była przez pracowników Instytutu Pedagogi-
ki, Psychologii i Matematyki naszego Uniwersytetu, wy-
głosiła łącznie 20 referatów plenarnych w 8 sekcjach. 
Wszystkie one wywołały duże zainteresowanie i ożywio-
ne dyskusje. 

Delegacji naszego Uniwersytetu przewodniczył JM 
Rektor, prof. Romuald Gelles, prorektor ds. badań nau-
kowych i współpracy z zagranicą, prof. Józef Ziółkowski, 
prorektor ds. nauczania, prof. Andrzej Witkowski, a po-
nadto kierownik Działu Współpracy z Zagranicą, mgr Ire-
na Jagoda Kraśniewska i Działu Nauczania, dr Maria 
Misiewicz. Delegacji towarzyszył były rektor Uniewersy-
tetu, prof. Mieczysław Klimowicz. Szczególnie wzrusza-
jący był moment spotkania prof. Klimowicza z prof. Wła-
dysławem Czeczotem i osobami, które 30 lat temu sy-
gnowały dwustronną umowę. 

W trakcie spotkania z władzami Wileńskiego Peda-
gogicznego Uniwersytetu - rektorem prof. Antanasem 
Pakerysem oraz prorektorem Ireną Musteikiene, wielo-
krotnie podkreślano wyniki owocnej dla obu stron współ-
pracy. Obie uczelnie deklarowały w najbliższych latach 
chęć jej rozszerzenia, tak w zakresie wymiany studen-
tów, jak i pracowników naukowych. Rektor Gelles i dzie-

kan Wydziału Filologicznego, prof. Władysław Dynak, za-
deklarowali chęć utworzenia w najbliższym czasie na 
naszym Uniwersytecie pracowni kultury i języka litew-
skiego, zaś prof. M. Klimowicz wydanie przez Ossolineum 
antologii literatury litewskiej. Ponadto postanowiono, że 
wspólne konferencje dotyczące zmian w wychowaniu i 
kształceniu będą organizowane przemiennie, zaś następ-
ną w 2000 r. zorganizuje nasz Uniwersytet. 

W trakcie pobytu na Wileńskim Uniwersytecie pol-
ska delegacja została gościnnie (tradycyjnie jak to u Wil-
niuków) przyjęta przez prodziekana Wydziału Filologicz-
nego - dr Romualda Naruńca i współpracowników w 
Katedrze Literatury i Historii Polski. Ponadto nasza de-
legacja została zaproszona przez panią ambasador prof. 
E. Teichman i konsula prof. Mieczysława Jackiewicza do 
wizyty w polskich placówkach dyplomatycznych w Wil-
nie. Zadeklarowały one daleko idącą pomoc w rozwija-
niu dalszych kontaktów z litewskimi uniwersytetami, 
przy tworzeniu pracowni lituanistycznej na naszym Uni-
wersytecie i wydaniu antologii literatury litewskiej. 

W trakcie pobytu w Wilnie pracownicy Wileńskiego 
Uniwersytetu zorganizowali dla naszej delegacji i ucze-
stników konferencji wycieczkę "szlakiem Adama Mickie-
wicza" kończącą się w Ostrej Bramie oraz na cmentarzu 
na Rossie, podczas której niedoścignionym cicerone był 
dr J an Sawicki. 

Przywiezione dary, w postaci książek zebranych w 
szkołach Wrocławia oraz Oleśnicy, a także słodycze ofia-
rowane przez firmę Cadbury zostały przekazane dwóm 
polskim szkołom w Mickunach i Trokach. Osłodziły one 
wzruszające chwile (z łezką w oku) wśród litewskiej Po-
lonii. 

Prof. Andrzej Witkowski 

Uczestnicy Konferencji, od lewej: prof. Władysław 
Czeczot, prof. Mieczysław Klimowicz i konsul Mieczy-

sław Jackiewicz 
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Spotkanie władz obu uczelni (od lewej): Romualdas 
Vosylius, przewodniczący Senatu WUP, Irena Mustei-
kiene, prorektor, minister Cornelius Platalis, prof. An-
tanas Pakerys, rektor WUP, prof. Romuald Gelles, rek-

tor UWr. i prof. Józef Ziółkowski, prorektor UWr. 

Grób Euzebiusza Słowackiego, ojca Juliusza 

fot. Danuta Witkowska 

• Jakie inwestycje i remonty prowadzi się w Uni-
wersytecie Wrocławskim i jakie są zamierzenia na 
przyszłość? 

Odpowiada mgr Marek Kornatowski, dyrektor administra-
cyjny Uniwersytetu Wrocławskiego 

• W roku bieżącym mieliśmy otwarte trzy tytuły inwe-
stycyjne, dwa z nich zostały już zakończone, a jeden 
zostanie oddany do użytku jeszcze w tym roku kalenda-
rzowym. Dla przypomnienia dodam, że chodzi tu o budy-
nek Łącznika Wydziału Prawa i Administracji, który po-
łączy już istniejące budynki Wydziału. Łącznik poprawi 
w sposób istotny warunki studiowania studentów Pra-
wa i Administracji. 
• Zakończone inwestycje to: budynek Laboratorium II 
Wydziału Chemii oddany do użytku w lipcu br.; budynek 
wielofunkcyjny Wydziału Fizyki i Astronomii oraz Wy-
działu Nauk Przyrodniczych przy pl. Maxa Borna, odda-
ny do użytku we wrześniu br. 
• Naszym zamierzeniem inwestycyjnym, które planu-
jemy rozpocząć jeszcze w tym roku jest: budowa Herba-
rium dla Wydziału Nauk Przyrodniczych przy ul. Mie-

szka, Międzywydziałowego Audytorium przy pl. Joliot 
Curie 14 - jest to wspólna inwestycja Wydziału Prawa i 
Administracji oraz Wydziału Chemii. Dzięki temu bu-
dynkowi Uczelnia nasza uzyska dwa duże nowoczesne 
audytoria na 543 miejsca; pierwsi studenci zasiądą w 
nich w 2002 roku. 
• Przyszłość to ogromne i ambitne inwestycje, a mia-
nowicie: budowa gmachu Biblioteki Głównej przy ul. K. 
Wyszyńskiego; budowa nowego budynku Wydziału Pra-
wa i Administracji przy pl. Uniwersyteckim; budowa 
nowego budynku Instytutu Informatyki przy ul. Joliot 
Curie; budowa nowych akademików przy pl. Grunwaldz-
kim i ul. Pollaka; zabudowa działki przy ul. Kuźniczej i 
Uniwersyteckiej budynkiem biblioteki Instytutu Histo-
rycznego. Oczywiście ich realizacja zależy od środków fi-
nansowych jakie uda się nam pozyskać z budżetu MEN 
oraz innych źródeł. Inwestycje te są niezbędne. 
• Jeżeli chodzi o poważniejsze remonty i adaptacje, 
które się aktualnie toczą, to są to remonty: Gmachu Głów-
nego, w tym remont Wieży Matematycznej; budynków 
Instytutu Botaniki i Zoologii; budynku przy ul. Poczto-
wej na potrzeby Wydziału Filologicznego; budynku filo-
logii przy ul. Nankera; budynku przy ul. Przybyszewskie-
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go; remont nawierzchni dziedzińca przy ul. Cybulskiego 
30 - 36; adaptacja jednego z budynków przy ul. Kosza-
rowej na potrzeby biblioteki Wydziału Nauk Społecznych; 
adaptacja strychu wraz z nadbudową na cele dydaktycz-
ne budynku Wydziału Prawa i Administracji. 
Niezależnie od tych wymienionych toczy się wiele innych 
prac remontowych w budynkach naszej Uczelni zgodnie 
z planem remontów na 1999 rok. 
• Poważniejsze remonty na przyszłość to: kontynuacja 
remontu Gmachu Głównego, by zakończyć go przed ro-
kiem 2002; remont kapitalny budynku po Wydziale Nauk 
Społecznych przy ul. Szewskiej 36; remont kapitalny 
budynku Instytutu Historycznego przy ul. Szewskiej; re-
mont i adaptacja dwóch pięter nad teatrem Kalambur -
dzięki temu możemy uzyskać dodatkowo około 700 m2 

Wieża Matematyczna na gmachu głównym 
Uniwersytetu 

powierzchni dydaktycznej; adaptacja dużej hali przy ul. 
Koszarowej na halę widowiskowo-sportową oraz wiele 
innych. Problemem oczywiście są finanse, bowiem remon-
ty to przedsięwzięcia kosztowne. 
• Na zakończenie chciałbym powiedzieć, że nowe inwe-
stycje i prowadzone adaptacje, remonty i modernizacje 
już istniejących budynków to jedyna szansa na dalszy 
rozwój Uniwersytetu. Ze względu na bardzo dużą liczbę 
studiujących osiągnęliśmy już granice bazy lokalowej 
dla potrzeb dydaktyki naszej Uczelni. 

Projekt Herbarium dla zbiorów zielnika Muzeum 
Przyrodniczego Uniwersytetu (widok z obu stron) au-

torstwa arch. Wojciecha Jarząbka, Studio A+R 

Nasi przedstawiciele podsumowują... 
CENTRALNA KOMISJA DO SPRAW TYTUŁU NAUKOWEGO 

I STOPNI NAUKOWYCH TRZECIEJ KADENCJI 
KOŃCZY PRACE 

Z upływem 1999 roku zakończy się trzeci rok działal-
ności Centralnej Komisji w obecnej, trzeciej kadencji. 

W Sekcji I - Sekcji Nauk Humanistycznych i Spo-
łecznych, pod przewodnictwem prof. Jerzego Brzezińskiego 
pracowali z Uniwersytetu Wrocławskiego: prof. Krzysztof 
Migoń (bibliolog), prof. Adam Chełmoński (prawnik) i 

prof. Wojciech Wrzesiński (historyk). 
W Sekcji V - Sekcji Nauk Matematycznych, Fizycz-

nych, Chemicznych i Nauk o Ziemi, pod przewodnictwem 
prof. Józefa Smaka pracowali z naszej uczelni prof. Hen-
ryk Kozłowski (biochemik), prof. Ignacy Z. Siemion (che-
mik) i prof. Jerzy Don (geolog). 

R E F L E K S J E Z PRACY w CENTRALNEJ KOMISJI DO SPRAW TYTUŁU NAUKOWEGO I S T O P N I NAUKOWYCH, 
w SEKCJI I - N A U K HUMANISTYCZNYCH I SPOŁECZNYCH 

Od 1991 roku jestem, w trzeciej już kadencji (1991 - (zgodnie z regulaminem wyborów do CK przypada na tę 
1993, 1994 - 1996, 1997 - 1999), członkiem sekcji I dyscyplinę jedno miejsce; do 1993 roku - dwa). Od 1997 
nauk humanistycznych i społecznych. Reprezentuję dys- roku jestem wiceprzewodniczącym sekcji, co powiększa 
cyplinę bibliologia w dziedzinie nauk humanistycznych zakres moich obowiązków (prowadzenie obrad sekcji pod 
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nieobecność przewodniczącego, niekiedy zastępowanie go 
na posiedzeniach prezydium CK i in.) 

Spośród 6 sekcji CK sekcja I jest najliczniejsza (53 
osoby na 220 w całej Komisji) i skupia przedstawicieli 
16 dyscyplin z dziedziny nauk humanistycznych, 3 z dzie-
dziny nauk prawnych oraz dziedzin: nauki teologiczne, 
nauki o sztuce, nauki wojskowe, nauki o kulturze fizycz-
nej. Na sekcję przypada około 25 proc. wszystkich spraw 
trafiających do CK. Ilość omawianych wniosków (blisko 
400 rocznie) powoduje, że sekcja odbywa 10 razy w roku 
dwudniowe posiedzenia. Tematyczna różnorodność pre-
zentowanych spraw wymaga od członków sekcji szcze-
gólnie uważnych analiz i odpowiedzialnych decyzji (każ-
dy członek sekcji musi w głosowaniu wyrazić swoją opi-
nię, która składa się na końcowy werdykt). 

Wieloletni udział w pracach CK pozwala mi wypo-
wiedzieć następujące sądy: istnienie CK jako samorzą-
dowego, pochodzącego z wyboru gremium społeczności 
polskich uczonych uważam za stale niezbędne, w intere-
sie poziomu nauki właśnie. Doświadczenie pokazuje bo-
wiem, że część wniosków profesorskich i habilitacyjnych 
(a ich ocena należy przede wszystkim do obowiązków 
CK) wychodzących z uczelni nie spełnia wymagań usta-
wowych, merytorycznych lub formalnych. Ich weryfika-
cja, a także konfrontacja z poziomem innych dziedzin i 
dyscyplin naukowych, może być przeprowadzona tylko w 
Centralnej Komisji; zasady postępowania opiniodawczego 
zawarte w statucie Komisji dają podstawy prawidłowe-
go jej funkcjonowania, a procedura odwoławcza (aż po 
Naczelny Sąd Administracyjny włącznie) stwarza zain-
teresowanym dalsze możliwości; opinie krążące o suro-
wości CK nie znajdują potwierdzenia w liczbach. Na przy-
kład w 1998 roku tylko 4 proc. wniosków profesorskich 
(jeden na dwadzieścia pięć) i 2 proc. uchwał o nadaniu 
stopnia doktora habilitowanego (co pięćdziesiąta) nie 
zostało zatwierdzonych; sytuacje kłopotliwe i dyskusyj-

ne pojawiają się najczęściej jako następstwo: braku kom-
petencji rady wydziałowej do przeprowadzenia danego 
przewodu, nietrafnego doboru recenzentów, ogólnikowych, 
grzecznościowych recenzji nie pokazujących właściwie 
osiągnięć naukowych kandydata, negatywnych w istocie 
recenzji zakończonych pozytywnymi wnioskami, uchybień 
formalnych w postępowaniu awansowym (składy komi-
sji, konieczne quorum, listy obecności, przestrzeganie 
terminów), niekompletnej i źle sporządzonej dokumen-
tacji. 

Wątpliwości CK budzi też często zbyt wąski zakres 
habilitacji (z protokołów wynika nieraz, że pytania w 
czasie kolokwium dotyczyły wyłącznie tematyki rozpra-
wy, a zgłoszone trzy tematy wykładu habilitacyjnego były 
trzema kolejnymi jej rozdziałami, daleko posunięta mo-
notematyczność dorobku kandydata do tytułu naukowe-
go profesora (marginalne zagadnienie jako jedyny wielo-
letni przedmiot badań i publikacji), brak powiązań z 
nauką światową. W naukach humanistycznych i społecz-
nych często też zawarta jest (a nie powinna być) granica 
dzieląca twórczość naukową od publicystycznej, popular-
nonaukowej czy politycznoprawnej; nie wszystkie wnio-
ski, które w bieżącej kadencji wpłynęły z czterech wy-
działów Uniwersytetu Wrocławskiego (Filologiczny, Nauk 
Historycznych i Pedagogicznych, Prawa i Administracji, 
Nauk Społecznych) do sekcji I zostały zatwierdzone. 
Nakłada to na rady wydziałowe obowiązek przeanalizo-
wania zasadności tych wniosków (tok postępowania, do-
robek kandydatów, kompetencje recenzentów, jakość re-
cenzji) i podjęcia odpowiednich działań (ew. wznowienie 
postępowania z udziałem innych recenzentów, sprecyzo-
wanie kryteriów ocen w odniesieniu do danej dyscypliny 
naukowej). 

Prof. Krzysztof Migoń 
Instytut Bibliotekoznawstwa 

W N I O S K I O ZATWIERDZENIE UCHWAŁ O NADANIU TYTUŁU NAUKOWEGO P R O F E S O R A NAUK PRAWNYCH PRZEDSTAWIANYCH 
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U N I W E R S Y T E T U WROCŁAWSKIEGO. 

Wedle mojej wiedzy - do nadania stopnia doktora 
habilitowanego nauk prawnych i tym samym do wystę-
powania do Centralnej Komisji z wnioskami o nadanie 
tytułu naukowego profesora uprawnionych jest łącznie 
11 rad naukowych. W latach 1997 - 1999 (do 30.06) 
Centralna Komisja zatwierdziła łącznie 46 uchwał rad 
naukowych nadających stopień doktora habilitowanego 
nauk prawnych, w tym 4 uchwały Wydziału Prawa i 
Administracji Uniwersytetu Wrocławskiego oraz wystą-
piła do Prezydenta RP z 39 wnioskami o nadanie tytułu 
naukowego profesora, w tym z 9 wnioskami Wydziału 
Prawa i Administracji UWr. 

Wszystkie wnioski przedstawione przez nasz Wydział 
zostały rozpatrzone pozytywnie przez Centralną Komi-
sję już w pierwszej fazie postępowania. 

Relatywnie wysoka liczba nadanych pracownikom 

Wydziału Prawa i Administracji tytułów profesora nauk 
prawnych (ponad 25 proc. wszystkich przedstawionych 
przez Centralną Komisję wniosków) wskazuje na znacz-
ną aktywność i rozwój naukowy pracowników naszego 
Wydziału posiadających stopień doktora habilitowanego 
nauk prawnych. Z drugiej strony zwraca uwagę stosun-
kowo niewielka liczba habilitacji (ok. 9 proc. wszystkich 
rozpatrywanych przez Centralną Komisję wniosków). 
Stwierdzić jednak należy, że nie odbiega ona zbytnio od 
średniej (46 wniosków na 11 potencjalnych wnioskodaw-
ców) i jest swoistym odzwierciedleniem ogólnego stanu 
rozwoju kadry adiunktów na wydziałach prawa w całym 
kraju. 

Prof. Adam Chełmoński 
Instytut Nauk Administracyjnych 

S E K C J A V - N A U K M A T E M A T Y C Z N O - F I Z Y C Z N O - C H E M I C Z N Y C H I N A U K o Z I E M I w C E N T R A L N E J K O M I S J I 

D S . T Y T U Ł U N A U K O W E G O I S T O P N I N A U K O W Y C H , 

Sekcja V należy do jednej z dwóch najbardziej za-
pracowanych sekcji Centralnej Komisji. Rozpatruje ona 
wnioski o tytuł i stopień naukowy dr habilitowanego nauk 
ścisłych i dlatego stosowane kryteria są w dużej mierze 
obiektywne i zrozumiałe dla członków komisji i jej eks-

pertów. W zasadzie opinie wniosków z dziedziny mate-
matyki, fizyki i chemii są jednoznaczne i rzadko wzbu-
dzają większe kontrowersje. W ocenie naukowej kandy-
data rozważa się w zasadzie jedynie publikacje będące 
w czasopismach umieszczonych na tzw. liście filadelfij-
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skiej, czyli w czasopismach uznanych i czytanych przez 
międzynarodową społeczność uczonych. Coraz bardziej 
istotne, szczególnie przy ocenie kandydatów do tytułu 
naukowego, są cytowania poszczególnych prac przez in-
nych autorów. Wśród matematyków, fizyków i chemików 
problem publikacji oryginalnych jest jasno zdefiniowany 
i tzw. lista filadelfijska nie budzi zastrzeżeń. W ogrom-
nej części przypadków eksperci CK (tzw. superrecenzen-
ci) są kompetentni i ich opinie są z reguły przyjmowane 
przez sekcję. Jeżeli chodzi o kandydatów wydziałów na-
szego Uniwersytetu to poziom kandydatów odpowiada 
bardzo dobrze rankingowi poszczególnych jednostek, tzn. 
kandydaci z chemii i matematyki są oceniani bardzo 
wysoko. Fizycy również nie mają większych kłopotów z 
zatwierdzeniem swoich wniosków. 

Spore kłopoty ma sekcja V z wnioskami kandydatów 
wchodzących do grupy Nauk o Ziemi. O ile nauki Mat-
Fiz-Chem są z założenia "międzynarodowe", to w nau-
kach o Ziemi często spotykamy się z tzw. "lokalnym" 
(regionalnym) znaczeniem badań wykonywanych przez 
danego kandydata. Skutkiem tego większość prac przed-
stawionych we wniosku publikowana jest w lokalnych 
czasopismach w języku polskim. Zdarza się, że na 80 
pozycji literaturowych tylko kilka opublikowano w języ-
kach kongresowych. Takie wnioski nie uzyskują zwykle 

poparcia sekcji, szczególnie wśród członków reprezentu-
jących Mat-Fiz-Chem. Brak poparcia jest zwykle uzasa-
dniony, bo tak naprawdę Nauki o Ziemi to też nauki 
"międzynarodowe", a lokalność wynika zwykle z niskie-
go poziomu badań i publikowania prac oryginalnych w 
słabych czasopismach w języku polskim. 

We wszystkich dziedzinach reprezentowanych w Sek-
cji V zdarzają się wnioski bardzo słabe, zdecydowanie 
odbiegające od poziomu średniego. Kilkanaście procent 
wniosków nie uzyskuje poparcia sekcji. Wśród członków 
sekcji V panuje obecnie dość powszechny pogląd, że śre-
dni poziom naukowy w kraju dyscyplin reprezentowa-
nych w tej sekcji obniża się systematycznie (dotyczy to 
niestety nauki polskiej generalnie). Jednym z powodów 
takiego stanu rzeczy jest duża presja różnych ośrodków 
władzy na rozwój małych ośrodków akademickich. Moje 
trzyletnie doświadczenie pracy w sekcji V przekonało 
mnie całkowicie o konieczności zachowania Centralnej 
Komisji ds. Tytułu i Stopni Naukowych. Jest to w zasa-
dzie jedyna szansa na odrzucanie przynajmniej najsłab-
szych kandydatów do tytułu profesora czy dr habilitowa-
nego i utrzymanie jako takiego poziomu poszczególnych 
dyscyplin. 

Prof. Henryk Kozłowski 
Wydział Chemii Uniwersytetu Wrocławskiego 

D Z I A Ł A L N O Ś Ć S E K C J I V w ODNIESIENIU DO I N S T Y T U T U N A U K GEOLOGICZNYCH I I N S T Y T U T U 

GEOGRAFICZNEGO U N I W E R S Y T E T U WROCŁAWSKIEGO 

W III kadencji odbyło się do września br. 25 posie-
dzeń sekcji V. Rozpatrzono w tym czasie około 500 wnio-
sków awansowych, w tym z dziedziny Nauk o Ziemi łącz-
nie około 75, z czego około 30 dotyczyło tytułu profesora, 
a 45 habilitacji. Odsetek negatywnych decyzji wyniósł 
około 7proc. (dokładne dane statystyczne będą znane po 
zakończeniu prac III kadencji, czyli w grudniu br.). 

W okresie sprawozdawczym (1997 - wrzesień 1999) 
rozpatrzono w sekcji V pozytywnie 9 wniosków z dzie-
dziny Nauk o Ziemi przekazanych z Uniwersytetu Wro-
cławskiego, w tym 4 dotyczące tytułu profesora. Decyzji 
negatywnych nie było. Z Instytutu Geograficznego zatwier-
dzone zostały dwie habilitacje (dr Edyty Jakubowicz -

1997 oraz dr Barbary Miszewskiej - 1998). 
Z Instytutu Nauk Geologicznych zatwierdzone zosta-

ły cztery tytuły profesora (dr hab. Teresy Oberc-Dziedzic 
- 1998, dr. hab.Andrzeja Grodzickiego - 1998, dr.hab. 
Andrzeja Jasińskiego - 1998 i dr.hab. Ryszarda Kryzy -
1999 oraz habilitacje - dr. Stanisława Staśki - 1997, 
dr. Piotra Guni i dr. Mariusza Oriona Jędryska - 1999). 
Ponadto w III sekcji Nauk Biologicznych, Rolniczych i 
Leśnych zatwierdzono habil i tację dr Teresy Kuszell 
(1998) pracownika naukowego Zakładu Paleobotaniki w 
Instytucie Nauk Geologicznych. 

Prof. Jerzy Don 
Instytut Nauk Geologicznych 

Odsłonięcie 15 listopada 
TABLICA UPAMIĘTNIAJĄCA PROFESORÓW 

KRAKOWSKICH 

Podczas tegorocznego Święta Nauki Wrocławskiej, w 
poniedziałek, 15 listopada, nastąpi uroczyste odsłonię-
cie tablicy ku pamięci profesorów Uniwersytetu Jagiel-
lońskiego, Akademii Górniczej i Akademii Handlowej w 
Krakowie, więzionych od 10 do 27 listopada 1939 roku 
we wrocławskich więzieniach. 

Uczeni zostali aresztowani 6 listopada 1939 roku w 
Krakowie, w Collegium Novum UJ, przez hitlerowskiego 

okupanta, uwięzieni we Wrocławiu, a następnie wywie-
zieni do obozów koncentracyjnych w Sachsenhausen i 
Dachau. 

Tablica zostanie odsłonięta w rocznicę 60-lecia Son-
deraktion Krakau na murze łączącym budynek więzie-
nia z Sądem, u zbiegu ulic Sądowej i Świebodzkiej we 
Wrocławiu. Tablicę ufundowała społeczność akademicka 
Wrocławia. 
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Z KOMITETU BADAŃ NAUKOWYCH 

Projekt budżetu nauki na rok 2000 
• Minister Finansów proponuje wstępny limit wydatków w 
wysokości 3.004.862.000 zł (nominalny wzrost w stosunku do 
roku bieżącego - 7,6 proc., przy planowanej inflacji w grani-
cach 5,5 - 5,7 proc.). 
• Przewodniczący KBN sugeruje następujący podział tej 
kwoty: dział 77 - Nauka: 2.983.877.000 zł, co stanowi w sto-
sunku do planowanego na rok 2000 wielkości produktu krajo-
wego brutto (PKB) wskaźnik udziału 0,438 proc. (w 1999 r. -
0,437 proc.) i odpowiednio 1,97 proc. (1,93 proc.) wydatków 
budżetu państwa. Planowany nominalny wzrost środków na 
naukę w porównaniu z rokiem 1999 wynosi około 8,78 proc., 
przy założonej inflacji średniorocznej ok. 5,7 proc.; dział 91 -
Administracja państwowa: 20.983.000 zł; dział 98 - Obrona 
narodowa (szkolenia pracowników): 2.000 zł. 
• Przewodniczący podtrzymuje swą wcześniejszą propozycję 
z czerwca br. dotyczącą strategii inwestowania w naukę ze 
środków budżetu państwa, w której wnioskował o przyjęcie -
jako minimalnego - 15 proc. wzrostu realnego środków z roku 
na rok, co docelowo pozwoliłoby w roku 2010 osiągnąć poziom 
nakładów z budżetu w wysokości 1 proc. PKB. Według tej pro-
pozycji nakłady na naukę, finansowane z budżetu państwa, 
powinny wynieść w 2000 roku 3.334.228.000 zł. 

Dof inansowanie badań dla potrzeb spoleczno-gospo-
darczych 
• Uproszczone zostały procedury formalne w zakresie kry-
teriów i trybu przyznawania środków z budżetu państwa na 
dofinansowanie ważnych ze względów społeczno-gospodar-
czy ch prac badawczo-rozwojowych, realizowanych na zlecenie 
podmiotów gospodarczych, organów administracji rządowej lub 
organów samorządu terytorialnego, podejmowanych w for-
mie projektów celowych. W szczególnie uzasadnionych przy-
padkach istnieje możliwość dofinansowania tych prac do wy-
sokości 70 proc. planowanych nakładów. 

Dofinansowanie realizacji zadań dotyczących uczest-
nictwa polskich zespołów w projektach 5. Programu 
Ramowego Badań, Rozwoju Technicznego i Prezenta-
cji UE w latach 1999 - 2000. 
• Prace dotyczące uczestnictwa polskich zespołów w projek-
tach 5. PR stanowią zadania wyodrębnione w ramach środ-
ków finansowych przeznaczonych na działalność ogólnotech-
niczną i wspomagającą badania (DOT). KBN wydziela na rea-
lizację tych zadań kwotę w wysokości 900.000 zł w roku 1999 
oraz do 2.5000.000 zł w roku 2000. 

Regulamin wyborów do zespołów komisji KBN w czwar-
tej kadencji 

• W maju 2000 r. kończy się trzecia kadencja członków ze-
społów komisji Komitetu i zgodnie z ustawą o utworzeniu KBN 
zachodzi konieczność przeprowadzenia wyborów. Regulamin 
wyborów jest wzorowany na regulaminach poprzednich wy-
borów. 
• Zakłada się, że wybory zostaną przeprowadzone w dwóch 
etapach: 

- zgłoszenie kandydatów na członków zespołów, 
- głosowanie na kandydatów, którzy uzyskali największe licz-
by zgłoszeń do poszczególnych zespołów. 
• Regulamin zawiera również harmonogram przeprowadze-
nia wyborów (ogłoszenie wyników nastąpi do 8 kwietnia 2000 
roku). 
• Podział komisji KBN na zespoły oraz dziedzin i dyscyplin 
nauki należących do właściwości poszczególnych zespołów w 
czwartej kadencji KBN zakłada podział Komitetu na 12 zespo-
łów. Ponieważ wybranych ma być łącznie 60 przedstawicieli 
środowiska naukowego uznano, że wszystkie zespoły będą li-
czyły po 5 członków, z których każdy reprezentuje dziedziny 
lub dyscypliny naukowe, przy czym w niektórych przypad-
kach jako dyscyplinę traktuje się grupę pól badawczych. 

Centra Doskonałości 
• Podjęto w polskim systemie nauki działania na rzecz utwo-
rzenia Centrów Doskonałości (CD). W ramach programu PHA-
RE "Reforma Sektora Nauki i Technologii" (SCI - TECH II)" 
rozpoczęto realizację projektu "Wstępne studia i pilotażowe 
wdrażanie modelu Centrów Doskonałości". W roku 2000 po-
wołane zostaną w wyniku konkursu przez KBN Centra Do-
skonałości. Zakłada się, że Komitet corocznie będzie ustalał 
preferowane kierunki badań, a przewodniczący KBN - w uzgo-
dnieniu z właściwymi ministrami - co roku będzie ogłaszał 
preferowane przedsięwzięcia badawczo-rozwojowe. 

II Międzynarodowa Wystawa Wynalazków Innowacje 
'99 

W dniach od 6 do 8 października 1999 roku pod patrona-
tem Ministra Gospodarki i Przewodniczącego Komitetu Ba-
dań Naukowych odbyła się w Gdyni II Międzynarodowa Wy-
stawa Wynalazków INNOWACJE '99. Jury wystawy postano-
wiło: 
• wyróżnić Złotym Medalem Światowej Organizacji Własno-
ści Intelektualnej WIPO (World Intellectual Property Organi-
zation) rozwiązanie "Reaktor do biologicznego usuwania azo-
tu i fosforu typu BIOSET" zgłoszone przez Przedsiębiorstwo 
INSTALEX-BIOOX Sp. z o.o. 
• Grand Prix Innowacje '99 przyznać za "Defibrase for injec-
tion" prof. Zhang Qishan z Chińskiej Republiki Ludowej 
• Puchar Ministra Gospodarki za rozwiązania "Piec rurowy" 
oraz "Stanowisko do badania reaktywności koksu" przyznać 
Przemysłowemu Instytutowi Elektroniki z Warszawy 
• Puchar Przewodniczącego KBN za "Fluorescencyjne spek-
trometry światłowodowe do diagnostyki medycznej" przyznać 
Instytutowi Optoelektroniki z Wojskowej Akademii Technicz-
nej z Warszawy 
• Puchar Prezesa Agencji Techniki i Technologii za "Reaktor 
do biologicznego usuwania azotu i fosforu typu BIOSET" przy-
znać Przedsiębiorstwu INSTALEX-BIOOX Sp. z o.o. 
• Puchar Prezesa Stowarzyszenia Polskich Wynalazców i 
Racjonalizatorów (SPWIR) za rozwiązania "Przewoźne urzą-
dzenie do uzdatniania amoniakalnych olejów sprężarkowych", 
"Kompozyty do regeneracji powierzchni ślizgowych" oraz "Nie-
toksyczny biały smar do łożysk tocznych i ślizgowych" przy-
znać Instytutowi Technologii Eksploatacji z Radomia. 

Z PRASY 

Prof. Andrzej Wiszniewski, przewodniczący KBN 
Nie spełniony toast 

Pełni tę funkcję od 30 października 1997 roku, od czasu 
powołania rządu koalicji AWS-UW. Rok temu, na zakończenie 
konferencji Nauka '98, minister Andrzej Wiszniewski wzniósł 
toast za pomyślność tego rządu, który przeznaczy 1 proc. PKB 

na naukę, i wyraził nadzieję, że będzie to rząd prof. Jerzego 
Buzka. 
Niestety, budżet okazał się znacznie skromniejszy. 

Największym osiągnięciem w pracy resortu są uwieńczo-
ne sukcesem starania o przystąpienie Polski do V Programu 
Ramowego Badań, Rozwoju Technicznego i Prezentacji Unii 

Numer 10/1999 
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Europejskiej. Formalnie nastąpiło to 4 września tego roku. 
Kolejnym sukcesem jest opracowanie w KBN zobiektywi-

zowanych kryteriów przyznawania pieniędzy na badania nau-
kowe. Stworzone zostały podstawy polityki naukowej pań-
stwa, która wymagała nowelizacji ustawy o KBN. Chodzi o to, 
by podatnicy, poprzez swoich reprezentantów w rządzie, decy-
dowali o priorytetach naukowych. W rękach gremiów uczo-
nych natomiast ma spoczywać określenie szczegółowych de-
cyzji finansowych. Tak dzieje się w nauce na całym świecie. 
Reformy w polskiej nauce postępują jednak zbyt wolno. 

Niedofinansowanie polskiej nauki jest faktem bezspornym. 
Minister Wiszniewski, zgodnie z życzeniem parlamentarzystów, 
opracował zmianę strategii finansowania nauki na okres 10 
lat. Zakłada ona roczny przyrost na badania naukowe, realnie 
o 15 proc. Te 15 proc. nie wzięło się z sufitu, chodzi o to, aby w 
momencie przystąpienia do Unii Europejskiej nasze nakłady 
na badania naukowe w przeliczeniu na głowę mieszkańca były 
na poziomie połowy tego co w UE. Że tak się nie stanie, jest 
prawie pewne. 

Za Rzeczpospolitą 

Raport. Z Polski pochodzi 1 procent światowych publikacji i 0,4 
procent ogólnej puli patentów 
Naukowcy są - gdzie jest nauka 

Wydatki na jednego naukowca są w Polsce najniższe spo-
śród wszystkich krajów OECD, czterokrotnie mniejsze niż śre-
dnio w Unii Europejskiej, trzykrotnie - niż w Czechach, aż 
sześciokrotnie w porównaniu ze Szwajcarią i są zbliżone do 
tego, co łożą kraje Ameryki Łacińskiej - podaje najnowszy te-
goroczny raport Komitetu Badań Naukowych "Stan nauki i 
techniki w Polsce" 

Pod koniec XX w. wszystkie kraje uznały, że nauka - obok 
edukacji - decyduje o rozwoju gospodarczym. Ważne są prestiż 
kraju, podniesienie jakości życia, badania medyczne, ochrona 
środowiska, ale rozwój gospodarczy, ściśle uzależniony od wpro-
wadzenia innowacji technicznych i technologicznych, wysuwa 
się na pierwsze miejsce. 

W Polsce tylko co dziesiąty spośród 290 ośrodków innowa-
cji i przedsiębiorczości (połowa z nich została powołana w la-
tach 1994-1995) zajmuje się transferem i komercjalizacją tech-
nologii oraz wspieraniem działalności innowacyjnej. Słaba jest 
pozycja naszego kraju pod względem liczby patentów. Nasza 
twórczość wynalazcza to zaledwie 0,4 proc. ogólnej puli paten-
tów światowych. Ponadto zbyt mała ich liczba jest wykorzysty-
wana przez gospodarkę. 

Na 100 tys. mieszkańców Polski przypada rocznie 9 zgło-
szeń patentowych, a dla porównania w Czechach - 16, w Niem-
czech - 331, w Szwecji - 994. 
Astronomowie przed fizykami 

Osiągnięcia polskich badaczy są skromne w zakresie pu-
blikacji naukowych (blisko 1 proc. publikacji światowych, co 
daje naszemu krajowi 18.-20. miejsce w międzynarodowym 
rankingu). Polska produkcja naukowa to 33 903 publikacji -
podają autorzy raportu KBN - pod redakcją Małgorzaty Wan-
ke-Jakubowskiej i Marii Wanke-Jerie. 

Jednak gdy sięgnąć do dawnych statystyk, to na początku 
lat 80. zajmowaliśmy 15. miejsce na świecie i od tego czasu 
sytuacja się systematycznie pogarsza. 

Supermocarstwem naukowym są Stany Zjednoczone (1,2 
mld publikacji) - ponad 37 proc. wszystkich prac naukowych w 
świecie. Na drugim miejscu znajduje się W. Brytania z 9,27 -
proc. udziałem, Japonia - 8,70, Niemcy - 8,07, dalej Francja, 
Kanada, Rosja, Włochy, Australia, Holandia, Hiszpania, Indie -
każdy z tych krajów od 6 do 2 proc. 

Raport powołuje się na Instytut Informacji Naukowej w 
Filadelfii, którego baza danych zawiera blisko 10 min publika-
cji i 100 min cytowań. 

Pod względem rocznej liczby publikacji na 1 min mieszkań-
ców (średnia z lat 1993-1997) Polska znajduje się w tej samej 
grupie państw co Chorwacja, Bułgaria i Portugalia i zajmuje 
pod tym względem 39. miejsce. 

Jeśli chodzi o dziedziny, to najwięcej cytowań polskich pu-
blikacji na świecie mają nauki ścisłe i inżynieryjne. Najlepsi 
zatem jesteśmy na własnym podwórku w astrofizyce, mate-

matyce, fizyce, naukach rolniczych, a nawet w ekologii. Biolo-
gia molekularna i genetyka, które fundują światu ogromny 
postęp i można się spodziewać jeszcze większych sukcesów w 
związku ze słynnym "Human Genome Projekt" - w polskim 
wymiarze zajmują przedostatnie miejsce w liczbach cytowań. 
Na ostatnim - jest prawo. 

Polscy fizycy - przez wiele lat ścisła awangarda postępu 
naukowo-technicznego w kraju - ustąpili w ostatnich latach 
miejsca astrofizykom. Choć wydaje się, że w kilku dyscypli-
nach np. w badaniach nad skonstruowaniem nowych typów 
laserów, to właśnie nasi fizycy mogą zadziwić świat. Chyba, że 
większa bieda przeszkodzi im w kontynuowaniu badań. 
58 dolarów na głowę 

Nakłady na badania naukowe i prace rozwojowe są w Pol-
sce bardzo niskie w porównaniu z krajami UE. Ich struktura 
jest wadliwa - stwierdza raport. Niemal 2/3 środków pochodzi 
z budżetu państwa, co jest odwróceniem proporcji istniejących 
w krajach rozwiniętych i zasobnych. 

Im kraj bogatszy, tym udział jego budżetu na badania jest 
mniejszy, a więcej na rozwój nauki przekazuje przemysł. 

Procentowy udział nakładów na badania i rozwój w pro-
dukcie krajowym brutto traktowany jest na świecie jako mier-
nik cywilizacyjnego rozwoju kraju. Produkt krajowy brutto 
przypadający na jednego mieszkańca wynosi w Polsce około 
40 proc. średniego PKB dla krajów UE i mniej niż 60 proc. PKB 
na głowę ludności w najbiedniejszych krajach UE - Grecji i 
Portugalii. 

W bogatszych państwach procentowy udział nakładów na 
badania rośnie w miarę wzrostu PKB. 

Produkt krajowy brutto na głowę ludności w Polsce jest 
ponad 4-krotnie mniejszy niż w najbogatszych krajach świata 
(USA, Szwajcara, Norwegia), dwukrotnie mniejszy niż w Cze-
chach, Korei i Portugalii, mniejszy nawet niż na Węgrzech i w 
Meksyku, a jedynie porównywalny z Turcją. 

Liczba badaczy w stosunku do ogółu zatrudnionych jest w 
Polsce niewiele mniejsza niż we Włoszech, w Hiszpanii i Au-
strii, a większa niż na Węgrzech, w Czechach, Portugalii, Gre-
cji i Turcji. Jest też ponad dwukrotnie większa niż w krajach 
Ameryki Łacińskiej. 

Gorzej wygląda sytuacja, kiedy porównamy nakłady na 
naukę w przeliczeniu na jednego mieszkańca. Wyprzedzają 
nas Węgry, Czechy o ponad 50 proc. W Polsce wydatki na prace 
badawczo-rozwojowe (w rozumieniu statystyki OECD - jest to 
wielkość GERD gross domestic expenditure on R&D - krajo-
we wydatki na B + R) na jednego mieszkańca wynoszą 58 
USD. W Niemczech - 459 USD, we Francji - 456, w W. Brytanii 
387 USD. Nawet w Hiszpanii i Portugalii są wyższe - odpowie-
dnio - 111,2 USD i 71,5 USD. 

GERD w Polsce jest mniejszy od nakładów na B + R wielu 
międzynarodowych koncernów przemysłowych. W 1991 r. 
General Motors wydał na badania 5,9 mld USD. Polska zaś w 
roku 1996 ok. 2 mld USD. 
Stan posiadania 

798 placówek naukowych, w tym PAN 54 instytuty nauko-
we i 28 samodzielnych zakładów naukowych, 255 jednostek 
badawczo-rozwojowych, 213 szkół wyższych. 

Pracownicy naukowo-badawczy 86 309, technicy 25 711, 
personel pomocniczy 16 376. 
Budżet na naukę w 1998 r. wynosił 2,4 mld zł, czyli 0,47 proc. 
PKB. 

Za Rzeczpospolitą 

Sportowa inauguracja roku akademickiego 
AZS na ludowo 

Rektor Uniwersytetu Wrocławskiego, prof. Romuald Gel-
les oraz Klub Uczelniany AZS UWr. zorganizowali plenerowe 
spotkanie integracyjne działaczy i sympatyków AZS we Wro-
cławiu. W scenerii Małego Muzeum Ludowego w Marcinowie 
koło Trzebnicy działacze AZS oraz zaproszeni goście- rektorzy 
innych wrocławskich uczelni zainaugurowali sportowy rok 
akademicki. 

W Marcinowie zjawili się przedstawiciele władz Uniwersy-
tetu Wrocławskiego oraz rektor Akademii Wychowania Fizycz-
nego - Zdzisław Zagrobelny i Akademii Rolniczej -
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Tadeusz Szulc. 
Program spotkania był bardzo urozmaicony, przez co unik-

nięto atmosfery oficjalnego zebrania i impreza nabrała inau-
guracyjnego charakteru. Gości przywitał gospodarz muzeum, 
Marian Kowalski oraz zespół ludowy "Marciny". Po zwiedze-
niu muzeum, jedzono pieczonego dzika, a cała impreza zakoń-
czyła się przy ognisku. Na temat plenerowego spotkania, który 
brzmiał: "Rola Akademickiego Związku Sportowego na uczel-
ni" najkrócej i najtrafniej wypowiedział się organizator, rektor 
Gelles. - Rola AZS na uczelni jest bardzo duża, czego potwier-
dzeniem jest tak ogromne zainteresowanie tym tematem i 
nasza obecność tutaj. O zadaniach i rozwoju AZS jeszcze wiele 
będziemy rozmawiać w ciągu roku akademickiego. Dzisiejsze 
spotkanie ma rozpocząć ten sezon i zamanifestować potęgę 
AZS i współpracę działaczy akademickich wszystkich wrocław-
skich uczelni. 

Prezes uczelnianego klubu, Józef Ziółkowski dodał, że 
wychowanie przez sport jest bardzo skuteczne i potrzebne. -
Ludzie uprawiający sport i uczący się jednocześnie to najwar-

tościowsi późniejsi działacze. W tym elitarnym gronie w jakim 
się dzisiaj spotykamy wszyscy mieli styczność ze sportem. Je-
steśmy nie tylko teoretykami, ale i praktykami - powiedział 
Ziółkowski. Ważną kwestią poruszoną na spotkaniu była spra-
wa stypendiów sportowych dla studentów. - Dążymy do tego, 
żeby funkcjonowały nie tylko stypendia naukowe, ale i te prze-
znaczone dla najaktywniejszych "azetesiaków" - zapewnił pre-
zes. Przykład bez precedensu w tej kwestii dał rektor AWF, 
Zdzisław Zagrobelny, który przyznał stypendium swojej stu-
dentce grającej w koszykarskiej drużynie uniwersyteckiej. -
Taka współpraca to najlepszy przykład na to, że dążymy do 
wspólnych celów - dodał Ziółkowski. 

Optymizm może mącić jedynie niewiadoma w postaci no-
wej ustawy o finansowaniu wyższych uczelni. - Jeżeli finanse 
na uczelnie zostaną obcięte, to można przewidzieć, że ucierpi 
na tym przede wszystkim sport, a szkoda by było - powiedział 
rektor UWr., Romuald Gelles. 

Za Wieczorem Wrocławia 

Ze sportu akademickiego 
KOSZYKARKI AZS UNIWERSYTET WI LIDZE! 

Sezon 98/99 był dla II ligowej drużyny koszykarek Zełep 
AZS Uniwersytet niezwykle pechowy, pełen rozczarowań i nie-
powodzeń. Zespół zajął w końcowej tabeli dopiero IX miejsce i 
po reorganizacji rozgrywek przez PZKosz w sezonie 1999/2000 
powinien grać w lidze regionalnej. Nowa struktura to 10. ze-
społowa ekstraklasa i 14. zespołowa I liga (ogólnopolska). W I 
lidze z przyczyn finansowo-organizacyjnych nie mogło wystar-
tować aż 6 drużyn. To bardzo bolesne w polskim sporcie, że 
coraz więcej ośrodków koszykarskich upada z przyczyn eko-
nomicznych. Liczą się tylko kluby silne finansowo, organiza-
cyjnie, szkolące młodzież od podstaw. To główna przyczyna, że 
AZS Uniwersytet mógł sobie pozwolić na skorzystanie z pro-
pozycji PZKoszu na start w I lidze po zwolnieniu miejsca. Dru-
żyna będzie grała na bazie własnych wychowanek, przy owoc-
nej współpracy z Kolejowym Klubem Sportowym "Odra". Tyl-
ko jedna zawodniczka jest spoza Wrocławia, a średnia wieku 
koszykarek wynosi 19 lat. 

Głównym sponsorem w tym sezonie będzie Przedsiębior-
stwo Wielobranżowe BROWBUD z Obornik Śląskich. Sekcja 
może liczyć również na pomoc Organizacji Środowiskowej AZS 
Wrocław, Fundacji dla Uniwersytetu Wrocławskiego oraz Mia-
sta i Gminy Brzeg Dolny, gdzie zespół będzie rozgrywał mecze 
ligowe. Uniwersytet Wrocławski tradycyjnie od wielu lat udo-
stępnia halę do treningów i transport na mecze oraz zgrupo-
wania. Z uwagi na to, że większość drużyn to zespoły półprofe-
sjonalne, posiadające w swoich składach zawodniczki zagra-
niczne oraz krajowe na wysokich kontraktach, dlatego celem 
naszej młodej drużyny jest utrzymanie się w I lidze. Do lig 
regionalnych spadają 4 ostatnie drużyny, gdyż od przyszłego 
sezonu będzie grało w tej klasie ostatecznie 12 zespołów. Dziew-
częta obiecują, że w każdym meczu dadzą z siebie wszystko i 
wykonają plan minimum. Plan maksimum to awans do fazy 
Play-Off (pierwsza ósemka). Oczekiwać można, że w tym se-
zonie ominą drużynę kontuzje i choroby, a każdy kolejny mecz 
będzie podnosił kwalifikacje naszych zawodniczek i zespół za-
cznie odnosić sukcesy. W ekipie panuje wzorowa atmosfera 
pracy, wzajemnej pomocy i zrozumienia oraz chęć wygrywa-
nia i przeżycia sportowej Wielkiej Przygody. 

Nasze koszykarki przygotowania do rozgrywek ligowych 
zaczęły już 4 sierpnia treningami we Wrocławiu. Od 9 sierpnia 
przebywały na zgrupowaniach w Trzebnicy (12 dni) i czeskim 
Prerovie (4 dni). Potem nastąpił okres sparingów, oficjalnych 
meczy towarzyskich i prestiżowych turniejów, m.in. Turniej 
J.M. Rektora UWr (26-29.08) i AMP we Wrocławiu. W sumie 
przed pierwszym meczem ligowym z AZS AWF w Krakowie 
19.09.99 drużyna rozegrała aż 16 meczy z wyżej notowanymi 
rywalami, m.in. z wicemistrzem Czech SBC Hanacka Kyselka 

Prerov, mistrzem Węgier Gysev Ringa Sopron i mistrzem Pol-
ski Polpharmą VBW Clima Gdynia. Choć wyniki były przewi-
dywalne i drużyna poniosła wysokie porażki, to jednak gra 
naszej amatorskiej drużyny z tak renomowanymi drużynami 
na pewno przyniesie w przyszłości wymierne efekty i podnie-
sie nasz poziom sportowy. 

Zapraszamy na nasze mecze do hali "Rokita" w Brzegu 
Dolnym, gdzie od lat czujemy się jak w u siebie domu. Obiecu-
jemy ambitną postawę i gwarantujemy duże, I ligowe emocje. 

SKŁAD DRUŻYNY B R O W B U D A Z S UNIWERSYTET 

I LIGA KOSZYKÓWKI KOBIET 

Imię i nazwisko Wiek Wzrost Pozycja 

Jolanta Szatkowska 20 182 center 

Agnieszka Kotwica 24 176 rozgrywająca 

Magdalena Szymaszek 20 176 skrzydłowa 

Marta Walichiewicz 18 179 rozgrywająca 

Malwina Groń 19 186 center 

Magdalena Rybak 18 178 skrzydłowa 

Renata Liniowska 18 182 center 

Iwona Kaszuwara 19 182 center 

Anna Błaszkiewicz 20 170 rozgrywająca 

Justyna Lambert 17 182 skrzydłowa 

Anna Cisowska 21 158 rozgrywająca 

Beata Podgórska 20 176 skrzydłowa 

Karolina Woźniak 18 179 center 

Trener: Jerzy Onyszkiewicz 

Numer 10/1999 
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Terminarz rozgrywek w Brzegu Dolnym w 1999r. 

I runda 
09.10.99 (sobota) 
godz. 16:00 
Browbud AZS UWr - Quay AZS Poznań 
20.10.99 (środa) 
godz. 18:00 
Browbud AZS UWr - Widzew Lódź 
30.10.99 (sobota) 
godz. 16:00 
Browbud AZS UWr - Orzeł Polkowice 
13.11.99 (sobota) 
godz. 16:00 
Browbud AZS UWr - Łączność Olsztyn 
20.11.99 (sobota) 
godz.16:00 
Browbud AZS UWr - GTK Gdynia 

OŚRODEK INFORMACJI ONZ ZAPRASZA ... 

Pracowników naukowych i studentów Uniwersytetu do 
korzystania ze zbiorów czytelni Ośrodka Informacji ONZ w 
Warszawie. Ośrodek Informacji dysponuje komputerową bazą 
publikacji ONZ oraz bezpłatnym dostępem do Internetu. Czy-
telnia jest czynna we wtorki od 9.00 do 15.00 oraz środy, czwartki 
i piątki w godzinach: 9.00 - 12.00, 12.30 - 16.30. 

W ciągu całego roku istnieje możliwość odbywania prak-
tyk studenckich w Ośrodku Informacji ONZ. Osoby zaintere-
sowane są proszone o kontaktowanie się z p. Marią Dąbrow-
ską, st. oficerem ds. informacji publicznej tel. (0-22) 825-57-84. 

United Nations Information Centre 
Al. Niepodległości 186, 00-608 Warszawa 
Postal Address: P.O. Box 1, 
Warszawa 12 
Tel: (+48/22) 825-57-84 
Fax: (+48/22) 825-77-06 
e-mail: unic@undp.org.pl 

PRZYCHODNIA MEDYCYNY PRACY PRZYJMUJE... 

Uprzejmie informuję, iż w celu zwiększenia dostępności i 
podniesienia jakości usług medycznych z zakresu medycyny 
pracy udzielanych przez ZOZ dla Szkół Wyższych, z dniem 1 
czerwca bieżącego roku powstała Przychodnia Medycyny Pra-
cy z siedzibą przy pl. Katedralnym 8/9. 

W skład Przychodni wchodzi Poradnia Medycyny Pracy i 
Poradnia Konsultacyjna Medycyny Pracy, udzielające świad-
czeń medycznych w zakresie podstawowym i specjalistycznym. 
Przychodnia korzysta z całego zaplecza diagnostycznego i spe-
cjalistycznego Zakładu. Posiadamy również umowę z Woje-
wódzkim Ośrodkiem Medycyny Pracy, w ramach której może-
my wykonać wszystkie niezbędne badania diagnostyczne, które 
nie są dostępne w naszym Zakładzie. 

Kierownikiem Przychodni jest dr Anna Majer specjalista 
medycyny pracy, która odpowiada za realizację zawartych przez 
ZOZ umów. 

Szczegółowe informacje można uzyskać bezpośrednio u 
Kierownika przychodni pod numerem telefonu 322-26-91 do 
97 wew. 50 

(-) lek. med. Andrzej Gawlik 
Dyrektor ZOZ-u dla Szkół Wyższych 

II runda 
04.12.99 (sobota) 
godz. 16.00 
Browbud AZS UWr - AZS AWF Kraków 
11.12.99 (sobota) 
godz. 16.00 
Browbud AZS UWr - Korona Kraków 
18.12.99 (sobota) 
godz. 16.00 
Browbud AZS UWr - Olimpia Poznań 

Pozostałe 5 meczy w Brzegu Dolnym zespół rozegra w I kwar-
tale 2000 roku. 

Waldemar Pasikowski 

ODDZIAŁ POLSKIEJ AKADEMII NAUK WE WROCŁAWIU 
CENTRUM EDUKACYJNE 

WYKŁADY WSZECHNICY PAN 
w semestrze zimowym 1999/2000 

1940,1999 
prof. Edmund Małachowicz 
czł. koresp. PAN 
Oddział PAN we Wrocławiu 
Najnowszy zarys dziejów najstarszego Wrocławia 
2,11,1999 
Dr hab. Mirosław Dudek 
Uniwersytet Wrocławski 
Analiza statystyczna trendów w sekwencjach DNA 
9.11.1999 
Prof. Jerzy Fabiszewski 
czł. koresp. PAN 
Akademia Rolnicza we Wrocławiu 
Spadek bioróżnorodności roślinnej Sudetów 
Ig,U,1999 
Dr inż. Jarosława Szwed-Lorenz 
Dr Stanisław Ślusarczyk 
Politechnika Wrocławska 
Problemy zagospodarowania wyrobisk górniczych w górnictwie skalnym 
30.11.1999 
Prof. Włodzimierz Wojciechowski 
Uniwersytet Wrocławski 
Import i eksploatacja surowców skalnych w młodszej epoce kamienia na 
Dolnym Śląsku 
7.12.1999 
Prof. Andrzej Górski 
czł. koresp. PAN 
Instytut Immunologii i Terapii Doświadczalnej PAN 
Rzetelność badań naukowych - ranga problemu i metody przeciwdziała-
nia pogwałcaniu dobrych zasad w nauce 
14.12.1999 
Prof. Wojciech Czarczyński 
Politechnika Wrocławska 
Mikroelektronika próżniowa 
4,01,3000 
Dr inż. Janusz Fiszer 
Politechnika Wrocławska 
Hydrogeologiczne aspekty likwidacji wałbrzyskich kopalń węgla kamien-
nego 
11.01.2000 
Prof. Bogdan Rok 
Uniwersytet Wrocławski 
Europejskie podróże z dawnej Rzeczypospolitej w XVIII wieku 

Wykłady obywają się w sali konferencyjnej Oddziału PAN we Wrocła-
wiu, Podwale 75 (parter). Początek o godz. 17.00. 

Wszystkich zainteresowanych serdecznie zapraszam. 

Prezes Oddziału PAN we Wrocławiu 
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